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Kapr v bylinkové strouhance

Tvarohová štóla s rozinkami

1 kapr

2 vejce

150 g hladké mouky

200 g bylinkové strouhanky
(toustový chleba, hrst nasekaných 

bylinek)

rostlinný olej
a přepuštěné máslo na smažení

500 g hladké mouky

100 g moučkového cukru

1 vanilkový cukr

2 vejce

250 g tvarohu

250 g másla

150 g rozinek

100 g kandovaného ovoce

100 g nasekaných mandlí

150 g marcipánu

Na potření máslo a mletý cukr

Z kapra odřízněte hlavu, ocas a vyjměte páteř – získáte 
tak dva filety. Po celé jejich délce udělejte do masa zářezy, 
jeden vedle druhého, jen dávejte pozor, abyste neprořízli 
kůži. Takto narušíte všechny drobné kostičky a při jídle 
se tak nemusíte bát, že vám zaskočí. Rybu klasicky napor-

cujte, osolte a obalte v trojobalu – nejdřív v hladké mou-
ce, pak v lehce našlehaném vajíčku, nakonec v bylinkové 
strouhance.
Smažte na rostlinném oleji smíchaném s přepuštěným 
máslem do zlatova.

Z mouky, kypřícího prášku, cukru, vajec, tvarohu a más-
la připravte těsto. Na závěr do něj zapracujte rozinky, 
kandované ovoce a mandle. Těsto přikryjte a nechejte 
půl hodiny odležet. Z těsta vyválejte obdélník a do stře-
du položte váleček marcipánu. Jednou z delších stran 
zakryjte marcipán a druhou přitlačte navrch – měla by 

vzniknout vlna. Pečte při 180 stupních 40 minut na plechu 
vyloženém pečicím papírem.

Upečenou štólu potírejte máslem, vždy ho nechte vsák-
nout do těsta. Pak ji hustě sypte cukrem – měl by se pře-
stat vsakovat do másla a vytvořit suchou vrstvu.
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Sváteční slovo starostky

•

Skončil advent a začínají nejkrásnější 
svátky roku, Vánoce. Už od října nám 
obchody nabízejí vánoční ozdoby, pů-
sobí na nás reklamy a přiznejme si, že 
mnohý z nás podlehl těmto lákadlům 
a začal s předstihem nakupovat dárky 
pro své blízké. Reklama a marketing 
působí na nás všechny a během shá-
nění dárků, pečení, uklízení a vaření 
zapomínáme na smysl Vánoc, který 

spočívá především ve vzájemné úctě, 
lásce a přátelství.
Je to čas, kdy se můžeme v klidu za-
myslet a věnovat se sami sobě, svým 
blízkým, známým, přátelům, všem, 
na které jsme neměli během roku čas.
Procházky zimní krajinou, návštěva 
příbuzných, stavění sněhuláka, zimní 
sporty či pouhé rozjímání, to vše si 
můžeme s radostí vychutnat. Umění 

je užít si vánoční svátky s radostí, a to 
pro každého může znamenat něco ji-
ného.
Vážení spoluobčané, přeji vám po-
žehnané, v klidu prožité svátky vá-
noční a do nového roku vám přeji 
štěstí, rodinnou pohodu a hlavně 
pevné zdraví!

S úctou Blažena Galiová

Zpráva o činnosti rady 
a zastupitelstva obce Šardice

Blažena Galiová 
starostka obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce Šardi-
ce zasedaly v uplynulém období v níže 
uvedených dnech. Schválily, vzaly na 
vědomí a uložily mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 21 dne 
24. 9. 2019
Rada obce:
• bere na vědomí informace Města 

Myjava o odstoupení od projektu 
„Zelená infraštruktúra a zvýšenie 
biodiverzity pohraničia“

• bere na vědomí připomínky k ob-
řadům ve smuteční síni - vystave-
ní zesnulých, věnce ukládat na po-
řízené stojany před síní, ozvučení; 
vpuštění rodiny bude zajištěno 
přednostně, výkop hrobu - při-
pravit formulář na zjištění roz-
měru rakve a nacenit odstranění 
desek z hrobu či úklid hrobu před 
výkopem, zajistit důstojné jednání 
s pozůstalými (chybí informace, 
co kdo zajišťuje –hudba, zpěvy, 
výkop hrobu, obřadník atd.); do 
rozpočtu na rok 2020 navrhnout 
pořízení nových židlí

• schvaluje cenovou nabídku č. 1 za 
cenu 45 175 Kč vč. DPH - výměna 
devíti reproduktorů, pořízení no-

vého mikrofonu na obřadní stůl 
a UHF Port sady hřbitov a smu-
teční síň

Zasedání rady obce č. 22 dne 
9. 10. 2019
Rada obce:
• jako komise pro hodnocení nabí-

dek stanovila pořadí nabídek ve 
výběrovém řízení na akci „Šar-
dice – rekonstrukce komunikace 
v ulici Zemkova, I. etapa“:

• 1. Petr Čejka, Mutěnice, nabídko-
vá cena 6 046 726 Kč

• 2. Swietelsky stavební s. r. o., Brno, 
nabídková cena 6 156 666 Kč

• 3. Galur s. r. o., Lužice, nabídková 
cena 6 270 613 Kč

• 4. Soukup Miloš s. r. o., Zbýšov, 
nabídková cena 6 531 013 Kč
- schvaluje na základě doporuče-
ní komise a nejnižší ceny nabídku 
firmy Petr Čejka, Mutěnice, a po-
věřuje starostku podpisem smlou-
vy o dílo

Zasedání rady obce č. 23 dne 
22. 10. 2019
Rada obce:
• projednává a schvaluje přijetí do-

tace a uzavření Smlouvy o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Jihomo-
ravského kraje (JMK) na pořízení 
cisternové automobilové stříkačky 

pro JSDH Šardice a pověřuje sta-
rostku obce podpisem smlouvy

• souhlasí s přijetím dotace na 
projekt „Modernizace odbor-
ných učeben“ (dotace ve výši 
3 581 800,67 Kč, vlastní zdroje 
188 515,83 Kč, realizace projektu 
do 31. 8. 2020); ukládá starostce 
obce a ředitelce ZŠ zahájit práce 
na přípravě zadávací dokumenta-
ce pro výběrové řízení

Zasedání rady obce č. 24 dne 
6. 11. 2019
Rada obce:
• projednává a schvaluje jako ko-

mise pro hodnocení nabídek po-
řadí nabídek ve VŘ na akci „In-
ženýrské sítě pro výstavbu RD 
v Šardicích, plocha VBI 11 - vo-
dovod a kanalizace“:
1. Stavoč s. r. o., Horní Bojanovice, 
za cenu 1 319 008 Kč
2. Artesia, s. r. o., Ratíškovice, za 
cenu 1 221 990 Kč
3. VHS Břeclav, s. r. o., Břeclav za 
cenu 1 113 599,51 Kč
- Na základě doporučení komise 
rada obce schvaluje nabídku fir-
my VHS Břeclav, s. r. o., jako nej-
výhodnější a pověřuje starostku 
podpisem smlouvy o dílo

• projednává a schvaluje jako ko-
mise pro hodnocení nabídek po-
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řadí nabídek ve VŘ na akci „In-
ženýrské sítě pro výstavbu RD 
v Šardicích, plocha BI 13 – vodo-
vod“:
1. ARTESIA, s. r. o., Ratíš-
kovice, za nabídkovou cenu 
1 139 970 Kč
2. Swietelsky s. r. o., Brno, za cenu 
1 202 917,75 Kč
3. VHS Břeclav, s. r. o., za cenu 
1 180 530,73 Kč
- na základě doporučení komise 
schvaluje rada obce nabídku fir-
my ARTESIA, s. r.o., Ratíškovice, 
a pověřuje starostku podpisem 
smlouvy o dílo

• bere na vědomí vyhodnocení při-
jatých přihlášek a po zhodnocení 
dalších skutečností pro obsazení 
pracovního místa rozhodla rada 
obce o přijetí pracovnice na pozici 
sociální pracovník a mezioboro-
vý pracovník na dobu určitou od 
1. 1. 2020 do 30. 9. 2021

Zasedání rady obce č. 25 dne 
25. 11. 2019
Rada obce:
• schvaluje výzvu k podání nabídky 

a k prokázání splnění kvalifikace 
na veřejnou zakázku na dodávky 
„ZŠ Šardice – vybavení učeben“ 
(předpokládaná cena 1,6 mil. Kč 
bez DPH) a „ZŠ Šardice – soubor 
digitálních pomůcek“ (ve výši 960 
tis. Kč bez DPH) a jmenuje komi-
si pro otevírání obálek a hodnoce-
ní nabídek ve složení: Mgr. Jitka 
Brhlová, Mgr. Jiří Novotný, Mgr. 
Antonín Veselka, Blažena Galiová 
a Ing. Miroslav Fišman

• schvaluje cenovou nabídku firmy 
H.arch projekt s. r. o., Hodonín, 
studie lok. Kostelisko, BI 12 za 
cenu 46 000 Kč bez DPH s termí-
nem vyhotovení do 28. 2. 2020

Zasedání zastupitelstva obce č. 8 
dne 9. 9. 2019
Zastupitelstvo obce:
• schvaluje záměr prodeje pozem-

ku p. č. 7101/4, v k. ú. Šardice, 
o výměře 527 m2 za podmínek:
a) Prodejní cena pozemku činí 
500 Kč/m2.
b) Zájemci o prodej doručí Obci 
Šardice svou žádost o prodej před-

mětného pozemku nejpozději 1 
měsíc ode dne zveřejnění uvede-
ného záměru, v zalepené obálce 
s uvedením své adresy a označené 
názvem „Pozemek p.č. 7101/4“.
c) Zájemci v žádosti uvedou přes-
nou identifikaci žadatele vč. adres, 
tedy, zda se jedná o samostatného 
žadatele, nebo o více žadatelů se 
zájmem o koupi pozemků do po-
dílového spoluvlastnictví, nebo 
zda se jedná o žadatele – manže-
le, o prodej do společného jmění 
manželů.
d) Zájemci uhradí na účet obce č. 
4425671/0100, variabilní symbol 
13, vratnou kauci ve výši 10 000 Kč 
tak, aby byla připsána na účet obce 
nejpozději 5 dnů před projednává-
ním zastupitelstvem obce. Kauce 
bude započtena na kupní cenu 
pozemku v případě schválení pro-
deje, neúspěšným zájemcům bude 
vrácena do 15 dní ode dne roz-
hodnutí zastupitelstvem obce.
e) Úhrada kupní ceny za před-
mětný pozemek bude provedena 
do 60 dní ode dne schválení za-
stupitelstvem obce, podpis kupní 
smlouvy bude proveden do 30 dní 
ode dne schválení zastupitelstvem 
obce.
f) Návrh na vklad do katastru ne-
movitostí a daň z nabytí nemovi-
tých věcí hradí kupující.
g) Součástí kupní ceny na před-
mětný pozemek bude podmínka 
úhrady smluvní pokuty ve pro-
spěch obce Šardice ve výši 300 000 
Kč pro případ, že kupující nesplní 
podmínky podání návrhu na zá-
pis dokončené stavby do katastru 
nemovitostí do pěti let od podpisu 
kupní smlouvy.
h) V případě obdržení jedné obál-
ky se žádostí o odkup pozemku, 
nebude tato otevřena a pozemek 
bude prodán za 500 Kč/m2 žadate-
li uvedenému na obálce.
i) Zastupitelstvo obce si vyhrazuje 
právo nevybrat žádného kupující-
ho, ukončit nabídku prodeje po-
zemků dle výše uvedeného a sta-
novit nové podmínky pro prodej 
dotčených pozemků. Projednání 
žádostí o koupi pozemku bude 
provedeno na prvním jednání za-
stupitelstva obce po uplynutí lhů-

ty pro předložení žádostí o koupi 
pozemku.

• schvaluje prodej pozemku p. č. 
880/2 v k. ú. Šardice, o výměře 78 
m2 za cenu 260 Kč/m2 (pozemek 
není přístupný, pouze žadateli, 
a není možné jej prodat jinému 
zájemci)

• schvaluje prodej pozemků p. 
č. 8478, o výměře 258 m2 a p. č. 
8479, o výměře 343 m2, vše v k. ú. 
Šardice, za cenu 120 Kč/m2

• schvaluje prodej pozemku p. č. 
780/1 v k. ú. Šardice za cenu 134 
Kč/m2

• bere na vědomí petici za změnu 
povrchu kostkové silnice v uli-
ci Dědina od hasičské zbrojnice 
směrem za Dědinu – ZO bude 
hledat finanční prostředky na 
řešení této situace, bude zadáno 
zpracování projektové dokumen-
tace a občané budou seznámeni 
s návrhem projektanta

• bere na vědomí a potvrzuje do 
školské rady ZŠ TGM Šardice za 
zřizovatele Mgr. Antonína Vesel-
ku a Zdeňka Benešovského

• bere na vědomí informace o za-
pojení do projektu MR Ho-
voransko – Předcházení vzni-
ku biologicky rozložitelného 
odpadu – pořízení kompostérů 
(do zpravodaje vložen dotazník 
o ověření zájmu občanů o kom-
postéry, výsledek bude projednán 
a následně zastupitelstvo rozhod-
ne o zapojení se do projektu MR)

• projednává a schvaluje žádost 
ředitelky ZŠ o povolení výjimky 
z počtu žáků ve škole pro školní 
rok 2019/2020 na 138 žáků (zastu-
pitelstvo obce se zavazuje uhradit 
zvýšené výdaje, a to nad výši sta-
novenou krajským normativem, 
na vzdělávací činnost školy na 138 
žáků pro školní rok 2019/2020 
v celkové výši dle výkazu roz-
počtových změn na základě hláše-
ní k 1. 9. 2019)

Nejnovější dění
v naší obci

www.sardice.cz
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NAROZENÍ
Berenika Grmolcová
Elen Kubínová
Šarlota Škorvanová
Tobiáš Mityska
Rozálie Naušová

JUBILANTI
(říjen – prosinec 2019)
říjen
Josef Blažek  80 let
Marie Ingrová  80 let
Anna Vašíčková  80 let

listopad
Hedvika Siláková 80 let

prosinec
Jan Trefil  85 let
Libuše Červínková 85 let

SŇATKY
Vladimír Mikeš, Kyjov
a Ludmila Válková, Šardice

Radek Zemánek, Svatobořice-Mistřín
a Jacqueline Filipová, Šardice

Všem novomanželům přejeme na 
společné cestě životem hodně lásky, 
štěstí a vzájemného porozumění.

Prosíme touto cestou všechny ob-
čany, kteří v roce 2020 oslaví 50 let 
společného života, sňatek neuzavíra-
li v obci Šardice a chtějí se zúčastnit 
slavnostního obřadu, aby toto sdělili 
na obecním úřadě – matrika p. Ilona 
Sadílková, nebo na tel. č. 518 624 525 
do konce měsíce ledna 2020.

Předem děkujeme.

ÚMRTÍ
Jiřina Špálovská nedož. 90 let

Mária Kostihová 79 let

Vojtěch Červínek 70 let

Jaromír Kovalčík 71 let

František Šach  78 let

Petr Antoš  50 let

Petr Ingr  85 let

Miroslav Janda  71 let

Jaroslav Pěnča  82 let

František Belko  81 let

Ilona Sadílková 
matrikářka

Obec Šardice informuje

Matrika

Informace z matriky za období
1. 1.–30. 11. 2019
• narození   17
• úmrtí   22
• sňatky   8
• ověření listin a podpisů 438
• výstupy z Czech Pointu 125
• přihlášení k pobytu 24
• odhlášení k pobytu 34

Omlouvám se tímto za neúmyslně 
chybné uvedení jména stárka Jiřího 
Gregoroviče v podzimním zpravoda-
ji. Za způsobené problémy se Jiřímu 
Gregoroviči a jeho rodině omlouvám!

Blažena Galiová

Omluva

Výročí svatby
Sobota 12. října se stala slavnostním 
dnem pro tři manželské páry, kteří si 
přišly zavzpomínat na svůj svatební 
den. I když uplynulo 50 let ode dne, 
kdy si řekli své „ano“, stále jsou plní 
energie a elánu.
Zlatou svatbu, tj. 50 let společného ži-
vota, který mnohdy nebyl jednoduchý, 
přišli oslavit manželé Vilibald a Mi-
roslava Hajduchovi, Josef a Ludmila 
Doxanští a Jaroslav a Marie Navráti-
lovi. Do obřadní síně je doprovodili 
jejich nejbližší.
Děti z mateřské školy ukázaly, jak 
krásné jsou kroje a lidové písničky 

našeho kraje, paní starostka se posta-
rala o milé přijetí, a tak jsme společně 
poblahopřáli přítomným manželským 
párům.

Všem párům přejeme ještě mnoho 
společných let naplněných zdravím, 
štěstím, láskou svých blízkých, ale pře-
devším úctou nás všech.
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V druhé polovině letošního roku jsme 
pozvali do obřadní síně Augustinián-
ské rezidence jubilanty, kteří oslavili 
nebo oslaví krásná půlkulatá či kulatá 
životní jubilea, jako je 80 a 85 let.
Tentokrát se slavnostní přijetí jubilan-
tů konalo 12. října v obřadní síni Re-
zidence. Naše pozvání přijali: pan Jan 
Trefil, pan Josef Blažek a paní Anna 
Vašíčková. Jubilanty a jubilantku při-
vítala starostka Blažena Galiová. Ve 
svém projevu poděkovala všem za ce-
loživotní práci a přínos pro naši spo-
lečnou obec, s poděkováním a milým 
úsměvem přišly i děti z mateřské ško-
ly, které svým zpěvem, tancem a re-
citací všechny potěšily. I přes drobné 
zdravotní problémy byli všichni plni 
elánu a životního optimismu.
Nezapomněli jsme ani na ty, kteří se 
slavnostního obřadu nemohli zúčast-
nit, protože jim to nedovolil jejich 
zdravotní stav či rodinné důvody. Při-
pravili jsme pro ně drobné dárky, které 
jim byly předány u nich doma.
Všem jubilantům, kteří se zúčastnili 
setkání i těm, kteří se ho nemohli zú-
častnit, přejeme hodně zdraví, štěstí 
a osobní pohody do dalších let života 
a věříme ve šťastné shledání při oslavě 
jejich dalšího životního jubilea.

Naši jubilanti

Vítání dětí
do života
Dne 2. listopadu 2019 byly v obřadní 
síni Augustiniánské rezidence v Šardi-
cích uvítány do života tyto děti:

Valentina Grdinová, Adam Růžička, 
Damian Nedůchal, Emma Strako-
vá, Anastázie Zoubková, Berenika 
Grmolcová, Elen Kubínová, Šarlota 
Škorvanová, Rozálie Naušová

Milé děti, vítáme vás mezi občany naší 
obce. Přejeme vám, ať vyrůstáte v lás-
ce a bezpečí pro radost svých rodičů, 
prarodičů a nás všech. Ať jste v životě 
šťastní, úspěšní a pro své rodiče chlou-
bou a potěšením!

Vítání do života

Vítání do života

Jubilanti
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Blažena Galiová, starostka obce

Rok 2019 byl prvním rokem nového 
volebního období, kdy pokračovaly 
zahájené investiční akce, jako např. 
stavba domu seniorů, ale byly zaháje-
ny i investice nové.
Dokončený dům seniorů byl pře-
dán v termínu v souladu s uzavřenou 
smlouvou, v současné době probíhá 
kolaudace stavby. Vyskytl se bohužel 
problém při napojení domu na elek-
trickou energii, kdy z důvodu změny 
stanoviska distributora bylo nutno 
oddělit měření tepelného čerpadla 
a společných prostor. Rezervaci pří-
konu máme nasmlouvanou od čer-
vence 2019, do začátku prosince jsme 
vyřizovali připojení. V měsíci únoru 
bude dodáno požadované vybavení 
nábytkem a předpokládáme, že ihned 
po kolaudaci domu budeme moci nas-
těhovat první nájemníky.
V rámci údržby zeleně v obci byla pro-
vedena výsadba lokálního biocentra 
(LBC) Záhumenky (za hřištěm s umě-
lým povrchem a pod hřbitovem). 
Hodnota díla je 952 500 Kč – podpo-
řeno z dotace, probíhá následná péče 
firmou Kavyl Mohelno.
Byla dokončena a zkolaudována stav-
ba vodovodu u sklepů U Hřiště (hod-
nota díla 1 294 682 Kč), v současné 
době probíhá řízení ve věci povolení 
přípojek jednotlivých sklepů, kdy pro-
jektovou dokumentaci zajistila a uhra-
dila obec, majitelé sklepů uhradí vlast-
ní přípojku.
Při revizi komínů v budově ZŠ č. 
p. 521 byla zjištěna závada, komíny 
v počtu 8 ks byly opraveny v souladu 
s platnými předpisy, hodnota opravy 
v celkové výši 236 400 Kč byla uhraze-
na z rozpočtu obce.
Byla dokončena rekonstrukce mostu 
přes Hovoranský potok. Při prová-
dění prací byly zjištěny velmi plytké 
základy mostu a přítomnost velkého 
množství blíže neurčeného odpadu, 
který bylo nutné vytěžit ze dna potoka 
(to bylo následně zpevněno kameny). 
Součástí projektu byla i dodávka no-
vého zábradlí.
Byly provedeny práce na sanaci pro-

padů v části obce Draha pod obecní 
komunikací. Sklepy byly zazděny, za-
sypány a povrch silnice upraven.
Byl rekonstruován střešní byt v domě 
č. p. 51, tzv. Zapletalovo. Byla vyměně-
na nevyhovující střešní okna, zapojen 
nový plynový kotel, vyměněny radiá-
tory, provedena částečná rekonstrukce 
sociálního zařízení a součástí rekon-
strukce bude i dodávka nové kuchyň-
ské linky včetně spotřebičů.
Byly zahájeny práce na budování vo-
dovodu pro osm rodinných domů 
v části obce U Hřbitova na ploše vý-
stavby BI 13. Práce byly prováděny 
řízeným protlakem a stávající domy, 
které mají vodovodní přípojky, byly 
připojeny v rámci projektu. Součástí 
projektu je i příprava napojení vodo-
vodu na novou plochu výstavby BI 12 
Kostelisko. Nový rodinný dům, který 
stojí u hřbitova, měl ve svém staveb-
ním povolení podmínku, že si vybu-
duje samostatnou vodovodní přípojku 
a z toho důvodu nemá s obcí Šardice 
sepsanou plánovací smlouvu. Jsou zde 
další majetkoprávní záležitosti, přesto 
věřím, že se podaří co nejdříve vodo-
vod v oblasti U Hřbitova dokončit, 
zkolaudovat a napojit nejen všechny 
rodinné domy, ale také nově napojit 
na vodovod i místní hřbitov.
V lednu 2020 bude zahájena výstav-
ba vodovodu a kanalizace na ploše 
výstavby BI 11 (řadovka u cyklostez-
ky), stavbu bude provádět firma VHS 
Břeclav. S majiteli domů byla sepsána 
plánovací smlouva, která byla jednou 
z podmínek při vydání stavebního po-
volení na pět rodinných domů.
Na místním hřbitově proběhla výmě-
na reproduktorů, které byly v někte-
rých místech nefunkční a nebylo sly-
šet mluvené slovo, smuteční síň byla 
vybavena novou klimatizací, která 
bude využita v průběhu celého roku.

Co nás čeká v roce 2020
• rekonstrukce komunikace a chod-

níků ul. Zemkova
• PD změna povrchu kostková sil-

nice Dědina
• zpracování nové územní studie na 

plochu výstavby BI 12 – Kostelis-
ko a dokončení projektové doku-

mentace a povolení pro zasíťování 
pozemků

• zajištění statiky budovy Reziden-
ce – je připraven projekt, probíhá 
hledání finančních prostředků

• bylo vypsáno výběrové řízení na 
rekonstrukci a vybavení učeb-
ny fyziky a chemie v budově ZŠ 
(hodnota dotace je cca 3,8 mil. 
Kč), bude pořízena mobilní učeb-
na jazyků, nové vybavení učebny 
fyziky a chemie, schodolez a vy-
budováno bezbariérové WC v pří-
zemí budovy ZŠ – do 30. 6. 2020 
musí být rekonstrukce dokončena

• bylo zadáno zpracování projek-
tové dokumentace na opravu 
elektroinstalace, zdravotechniky 
a vnitřních rozvodů v budově ma-
teřské školy č. p. 750 tak, aby bylo 
možné do podzimu 2020 požádat 
o dotaci na rekonstrukci celé bu-
dovy

• bylo požádáno o dotaci na rekon-
strukci veřejného osvětlení I. eta-
pa v rámci programu EFEKT

• bylo požádáno o dotaci na SFŽP 
na výsadbu biokoridorů, které 
byly navrženy v rámci společných 
zařízení KPU I a KPU II

• je nasmlouvaný projekt na rekon-
strukci vybavení prostor budovy 
OÚ Šardice – prostory přízemí 
OÚ a zdravotního střediska (kli-
matizace, nové dveře, podlaha 
atd.)

• je připraven projekt na stavbu pří-
střešků a nové brány na dvorek za 
budovou ZŠ a úpravu okolí budo-
vy ZŠ – nové parkoviště atd.

• probíhá stavební řízení na vybu-
dování nového chodníku a veřej-
ného osvětlení podél silnice II/422

• probíhá stavební řízení na projekt 
revitalizace centra obce po bývalé 
Domovince

Ohlédnutí za rokem 2019
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Ing. Jan Koutný, starosta obce Čejč

Jedním z projektů, které v současné 
době připravuje Mikroregion Hovo-
ransko, je projekt naučných stezek. Již 
v roce 2018 získal mikroregion dotaci 
z Jihomoravského kraje na studii a ná-
vrh řešení stezek pro pěší a cyklisty. Zá-
kladní myšlenka byla jednoduchá, při-
pravit atraktivní stezky spojující naše 
obce tak, aby turista, který některou 
z našich obcí navštíví, tady také něja-
kou dobu zůstal, což by mohlo do regi-
onu přinést víc finančních prostředků.
Pro spolupráci na projektu byl osloven 
Ing. Lukáš Lattenberg a Ing. Daniel 
Matějka, Ph.D. Práce na studii a návr-
hu stezek trvala téměř rok. Hlavní částí 
projektu bylo zmapovat zajímavosti 
a možné turistické cíle v jednotlivých 
obcích a tyto se pak pokusit propojit 
stezkami. Ze všech získaných mate-
riálů nakonec vyplynul návrh jedné 
centrální stezky s několika odbočkami 
a zkratkami, která návštěvníky provede 
po většině zajímavých míst.
Hlavním turistickým lákadlem našich 
obcí je bezpochyby víno, proto je cen-
trální stezka označena jako „vinařská“ 
a spojuje především všechny sklepní 
uličky v obcích.

Dalším atraktivním turistickým cílem 
je pak krajina a její fotografování, dnes 
spojené zejména s pojmem Moravské 
Toskánsko. Fotografická stezka, nebo 
spíše stezky, jsou koncipovány jako od-
bočky z vinařské stezky a návštěvníka 
provedou přes zajímavé výhledy v oko-
lí obcí a zároveň jim dají i návod, jak 
a kdy dané lokality fotografovat.
Poslední stezky jsou pak označeny jako 
hornické. Tyto jsou navázány jak na 
místa bývalé těžby lignitu, tak na zají-
mavé geologické úkazy na území na-
šich obcí.
Příští rok bychom chtěli, pokud se 
nám podaří získat finanční prostřed-
ky, připravit centrální, tedy vinařskou 
stezku. V současné době je myšlenka 
taková, že by na stezce byly ukázány 
odrůdy vinné révy, které se zde pěstu-
jí, ideálně odrůda převažující v dané 
viniční trati. Tyto odrůdy by zároveň 
byly u zastavení vysázené a rostly by 
na opoře tvořené právě konstrukcí za-
stavení. Zároveň bychom chtěli k trase 
připravit i interaktivní stránky, kdy by 
si návštěvník pomocí chytrého telefonu 
mohl získat o zastavení další informa-
ce, např. kontakt na vinaře v dané trati, 
aby měl možnost navštívit jejich vinný 
sklep i ochutnat jejich vína.
Přesná podoba návrhu zatím není 

konečná. Chtěli bychom všem, kteří 
o toto mají zájem, dát možnost zapo-
jit se do projektu. Od konce listopadu 
budou návrhy stezky zveřejněny na in-
ternetových stránkách mikroregionu 
a obcí k připomínkování široké veřej-
nosti. Ozvěte se, pokud byste k tomu-
to tématu měli nějaký nápad. Prosíme 
zejména vinaře, kteří by se do projektu 
chtěli následně nějakým způsobem za-
pojit, např. výběrem prezentovaných 
odrůd, aby se také ozvali. Případné ná-
pady prosím zašlete nejlépe elektronic-
ky na email starostacejc@email.cz nebo 
zavolejte na tel. 773 968 276.

Naučné stezky Mikroregionu Hovoransko

Rada obce děkuje všem občanům 
a místním spolkům za jejich práci pro 
obec v roce 2019, hlavně za pomoc při 
zajištění důstojné reprezentace naší 
obce na Slováckém roku 2019.
Dále rada děkuje našim malérečkám, 
p. Ludmile Zajícové, p. Boženě Ma-

radové, p. Boženě Ševelové a p. Aleně 
Kožíkové, p. Aleně Foltýnové, MUDr. 
Jaromíru Břeňovi, Mgr. Lence Cápko-
vé a dětem a pedagogům naší školy za 
vzornou reprezentaci obce při natáče-
ní pořadu Folklorika.
Rada obce děkuje letošním stárkům, 

krojované chase a všem krojovaným 
za zajištění letošních hodů, pánům 
Josefu Šnajdrovi, Pavlu Padalíkovi 
a Radku Vlašicovi za pomoc při pří-
pravě máje a zaměstnancům TS Šardi-
ce a Pavlu Brázdovi za přípravu hodů 
a obecní haly U Orla.

Dne 23. 11. 2019 v 10:20 hodin uved-
la Česká televize na programu ČT 2 
pořad Folklorika: Šardické malérečky 
a jejich krásná, leč pomíjivá výtvarná 
díla (režie J. Šlofar).
Mnozí občané Šardic ještě vzpomína-
jí na nedělní rána, kdy se před jejich 
domy nebo domy sousedů objevily tra-

diční ornamenty. Tenkrát byly chodní-
ky hliněné a malované ornamenty o to 
víc vynikly. Obrazce byly každý týden 
jiné a lišily se dům od domu podle 
rukopisu příslušné „malérečky“. Lidé 
jdoucí do kostela si malování moc ne-
prohlíželi, byla to pro ně totiž samo-
zřejmá věc. Ani nevadilo, když byly or-

namenty v průběhu dne rozmazány či 
rozšlapány. Příští týden se totiž nama-
lovaly nové. Dnes jsou Šardice poslední 
obcí na Moravě, kde se tento specifický 
zvyk zachoval.

Pořad můžete zhlédnout ve videogale-
rii na webu obce.

Poděkování rady obce

Pořad Folklorika

Milí přátelé, dárci a koledníci,

z celého srdce děkujeme všem štěd-
rým dárcům a koledníkům, kteří 
otevřou svá srdce a domovy a pod-
poří tak největší dobrovolnickou akci 
v naší zemi.
V roce 2020 proběhne Tříkrálová sbír-
ka v naší obci ve dnech 3.–5. 1. 2020. 
Nezastihnou-li vás koledníci ve vašich 
domovech, bude k dispozici na Obec-
ním úřadě pokladnička, kam můžete 
v případě zájmu do čtvrtka 9. 1. 2020 
přispět.

Tříkrálová sbírka
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Bc. Helena Špérová, vedoucí CHPS Šardice

Poděkování charitní pečovatelské služby Šardice

Ing. Bc. Anna Hubáčková, senátorka za Hodonínsko

Ještě vám teče voda z vodovodu? 
Doufám, že ano, a vězte, že to není 
úplně běžná věc. Asi hodně z vás ví, 
jak moc je právě náš zdroj pitné vody 
ohrožen a kolik úsilí mnoha lidí stojí 
jeho ochrana před zničením těžbou 
štěrkopísku v jeho blízkosti. Otočíte-
-li doma kohoutkem, voda teče. Ale 
víte odkud? Kde se nachází zdroje 
pitné vody pro občany okresu Hodo-
nín?
Nejstarším zdrojem je nádrž povr-
chové vody Koryčany. U ní je vybu-
dovaná úpravna vody s kapacitou 50 
litrů/sec. Dalším zdrojem, a to pod-
zemní vody, je prameniště v obci Mo-
ravská Nová Ves, kde máme úpravnu 
vody s kapacitou 100 litrů/sec. Naším 
největším zdrojem jsou prameniště 
podzemní vody na území Moravské-
ho Písku a Bzence. U nich je vybudo-

vána úpravna vody s kapacitou 400 
litrů/sec. Z těchto tří úpraven vody se 
cestou mnoha vodojemů, přes vodo-
vodní síť v délce 1 130 km a přes více 
než 40 000 přípojek dostává pitná 
voda až k vám – 150 000 občanům.
Právě toto prameniště v Moravském 
Písku je ohroženo záměrem těžby 
štěrkopísku jedné soukromé firmy. 
Pokud dojde ke znehodnocení nebo 
znečištění tohoto zdroje, je úplně jas-
né, že ani voda z Koryčan a Moravské 
Nové Vsi nám nebude stačit.
Velmi si vážím všech, kteří jste se za-
pojili do akcí na ochranu naší vody. 
Vždyť štěrku se skutečně nenapije-
me. Děkuji moc za aktivity starostů 
a spolku Za vodu pro lidi. Připo-
mínám, že stále lze podepsat petici 
za ústavní ochranu vody online na 
stránkách: vodanadzlato.kdu.cz

Vážení spoluobčané, všem vám ze 
srdce přeji krásné prožití svátků vá-
nočních, hodně zdraví a dostatek 
vody celý příští rok!

V roce 2013 se rozšířilo pověření z JMK poskytovat péči do-
hromady v sedmi obcích v našem regionu. Po návratu z ma-
teřské dovolené jsem věděla, že největší úkol a vize bude ob-
nova a rozšíření vozového parku.
Technické zázemí činily dva automobily staré 20 let, Citro-
en Berlingo (10 let) a jedno kolo. Pečovatelka v autě vozila 
tři litry vody, aby během dne doplňovala do chladiče vodu, 
celkem to zdržovalo a bezpečnost zaměstnance byla na hra-
ně. Nešlo do všech obcí naplánovat péči, abychom vyhověli 
potřebám všech klientů, půjčovali jsme si od druhých služeb 
automobily, abychom zvládli dojíždění ke všem potřebným.
Od roku 2015 do roku 2019 se službě podařilo koupit tři slu-
žební automobily za celkovou cenu 552 867 Kč. Hledala jsem 
různé zdroje, ze státních zdrojů nelze žádat o příspěvek na 
investici a technické zázemí.

Rozpis zdrojů nakoupených automobilů:
Nadace ČSOB    47 455 Kč
Dary od obcí, kde poskytujeme péči 133 000 Kč
Dary od firem    75 000 Kč
Dary fyzických osob   31 159 Kč
Tříkrálová sbírka   266 253 Kč
Celkem     552 867 Kč

V říjnu letošního roku nám byl schválen projekt z EU na 
služební automobil, výše dotace bude činit 95 % z poři-
zovací ceny automobilu. Tento automobil bude zakoupen 
v roce 2020 po řádném výběrovém řízení.
Touto cestou děkuji všem, kteří během posledních let 
pomohli jakoukoliv formou finančně podpořit pečovatel-
skou službu. Můžu vás ujistit, že služební automobily slou-
ží všem, kteří nás potřebují, a jezdí sedm dní v týdnu. Od 
pořízení nových automobilů jsme rychlejší, můžeme pruž-
něji reagovat na potřeby a obsloužíme více než o polovinu 
více lidí. Abychom jezdili co nejvíce bezpečně a ochrannou 
ruku nad námi držel náš nejvyšší, nechali jsme si požehnat 
služební automobily na jaře v kostele Nejsvětějšího Srdce 
Páně v Terezíně. Celý tým pečovatelek přeje všem krásné 
a požehnané vánoční svátky plné klidu a radosti.

Ještě vám teče voda z vodovodu?

„VODA NAD ZLATO“
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bylo v roce 2000 vystoupení na festi-
valu v japonském městě Šizuoka.
V lednu 2002 odešel Josef Ištvánek na 
zasloužený odpočinek. Dostalo se mu 
ale také velké pocty. Převzal ocenění 
čestný občan Šardic. Jako první a za 
muziku! Dnes jako divák nechybí na 
žádném ročníku festivalu v Ratíškovi-
cích a je zván jako čestný host na de-
sítky dalších. Tam všude jako pedagog 
„kontroluje“, jak se jeho žákům daří. 
Ale důchod a lenošení, to k němu ne-
patří. I přes zdravotní problémy stále 
dojíždí na zkoušky Veselé muziky do 
Ratíškovic. Josef Ištvánek je důkazem 
toho, že s muzikou se mládne. A to je 
dobře!
Jsme s Jožkou přátelé a věřím, že nám 
společná setkávání vydrží ještě hodně 
dlouho.
Jožko, přeji ti za sebe, ale i za stovky 
muzikantů, které jsi vychoval, tisíce 
milovníků dechovky i za všechny naše 
čtenáře k tvému významnému život-
nímu jubileu vše nejlepší a hlavně 
hodně zdraví.

Zdroj: časopis Dechovka, to je naše! 
4/2019

Václav Hlaváček

O Josefu Ištvánkovi by se určitě dala 
napsat celá knížka. Výborný muzi-
kant a dirigent, skvělý pedagog, který 
vychoval stovky muzikantů, člověk, 
který celý svůj život zasvětil dechové 
hudbě. Ta je jeho velkou láskou, hned 
po manželce Anežce, která nad vším 
jeho konáním bdí a stará se o skvělé 
rodinné zázemí.
V Šardicích, velké slovácké vesnici ne-
daleko Kyjova, přinesl rolníku Josefovi 
Ištvánkovi a jeho ženě Anně 9. prosin-
ce 1944 syna, po otci, který se sem při-
ženil ze sousedních Hovoran, Josefa. 
Tak to bylo tenkrát zvykem, že syn do-
stal po otci jméno a většinou šel v jeho 
stopách. Jako malý si nemohl nevšim-
nout harmonia, na kterém tatínek 
zkoušel melodie, které pak nádherně 
vyhrával na kostelní varhany. Celých 
50 let. Tatínek samozřejmě chtěl, aby 
jeho syn v této tradici pokračoval.
Začínal u paní učitelky Sněhotové 
na LŠU v Hodoníně. Přišel rok 1959, 
Jožka měl 15 let a doba chtěla, aby 
šel v otcových stopách – nikoliv jako 
varhaník, ale jako zemědělec. Jedi-
ným východiskem byla vojna. Ta měla 
přednost. Přihlásil se do Vojenské hu-
dební školy v Roudnici nad Labem. 
Sice předtím na žádný dechový hu-
dební nástroj nehrál, ale u přijímaček 
„nafasoval“ pozoun a baryton, a jeho 
kariéra muzikanta byla nastartovaná.
Po skončení školy nastoupil k výsad-
kové hudbě do Prostějova, kde sloužil 
až do konce března 1974. Byl nucen 
odejít, protože se nechtěl smířit se 
srpnem 1968. Odmítal hrát Interna-
cionálu či sovětskou hymnu. Vrozená 
hrdost se tehdy hodnotila vyhazovem.
Za mnoho vděčí vojenskému kapel-
níkovi Janu Holoubkovi, který mu byl 
velkým příkladem a jeho praktiky sám 
uplatňoval při vedení zkoušek. Měl 
ale štěstí. V tom samém roce se setkal 
s Josefem Kopečkem, který v tu dobu 
dělal mladou muziku při Závodním 
klubu ROH Ligniťan v Dubňanech. 
Jeho zásluhou byl přijat jako učitel 
jednotlivých žáků orchestru. Po roce 
ho „přetáhl“ Josef Novák, ředitel ZK 

ROH Doly Ratíškovice, do sousedních 
Ratíškovic. S dětmi tam zkoušel 5x 
týdně a měl tolik vystoupení za mě-
síc, kolik dnes nemají za celý rok. V té 
době nejen učil, ale sám jako baskří-
dlovák hrál. Nejdříve v Dubňanech, 
pak s kapelou Františka Kotáska v Ra-
tíškovicích, později se Šohajkou. S tou 
vyhrál v roce 1987 v Českých Budějo-
vicích Zlatou křídlovku. Další putov-
ní pohár Zlaté křídlovky si užil v roce 
1990 v Hodoníně jako dirigent Do-
lanky. Ze zdravotních důvodů skončil 
s aktivním muzicírováním a smyslem 
jeho dalšího života se stala výchova 
mladé muzikantské generace.
V roce 1990 se vrátil do rodných Šar-
dic, odkud je do Hovoran, kam se při-
ženil, přece jen blíž než do Ratíškovic. 
To byl jeden z důvodů, proč přijal na-
bídku šardických muzikantů. Navázal 
tak na práci Josefa Frýborta, Antoní-
na Pavluše, Josefa Kalivody a jiných. 
Zkoušelo se v pátek a v neděli. Pro 
všechny to bylo velice náročné, ale vý-
sledky se brzo dostavily. Na festivalu 
v Německu, Belgii, Slovensku i u nás 
sbírali první ceny. S tím přišlo první 
natáčení CD i televizních pořadů. Vr-
cholem náročné práce Josefa Ištvánka 

Pětasedmdesátka Josefa Ištvánka
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Pokud nemá váš pes mikročip, měli 
byste mu ho urychleně opatřit. Pod-
le novely veterinárního zákona bude 
totiž čipování psů od počátku příští-
ho roku povinné. Opatření se zavádí 
především jako pomoc veterinární 
správě, aby snáze rozpoznala psy z ne-
legálních množíren.
V rámci zákona je mikročip spojený 
s povinným očkováním proti vztekli-
ně – to bude od 1. ledna považované 
za platné pouze u psů s čipem. Sank-
ce za nedodržení této povinnosti pro 
běžné majitele mohou dosáhnout až 
20 tisíc Kč, u chovatelů, kteří tuto čin-
nost provozující jako živnost, až 100 
tisíc Kč. Pořizovací cena čipu včetně 
aplikace je přitom zhruba 500 Kč, pro-
to se nevyplatí otálet. Výjimku mají 

pouze psi, kteří mají čitelné tetování 
pořízené před 3. červencem 2011.

Výhody mikročipu
• snazší vycestování se psem do za-

hraničí (ve většině evropských stá-
tů povinné čipování psů už platí)

• zaběhnutý pes se rychleji najde 
a vrátí k majiteli

• je-li pes odcizen, snadno se proká-
že jeho vlastník

• lepší průkaznost identity psa
• snazší sledování chovu psů a nežá-

doucích množíren
• lepší dohledatelnost majitele v pří-

padě nutnosti postihu za týrání 
zvířat nebo v situaci, kdy pes něko-
mu ublíží či poničí cizí majetek

• umožnění kontroly psů při prodeji

Jak na to?
Oprávnění vpravit psovi do těla čip mají 
všichni veterinární lékaři. Mikročip je 
přibližně milimetr široký a centimetr 
dlouhý a je naprogramovaný čitelným 
kódem, který je jedinečný, a slouží tedy 
jako nosič informací. Není pro zvíře ani 
pro jeho okolí nebezpečný a tělo na něj 
nereaguje jako na cizí těleso. Umisťuje se 
na levou stranu krku a aplikace je šetrná. 
Životnost se odhaduje na 25 let, takže 
psovi vydrží celý život.
Po označení psa mikročipem se maji-
telům psů doporučuje zapsat se v Ná-
rodním registru majitelů zvířat (www.
narodniregistr.cz). Po zaregistrování 
plní mikročip funkci prostředku k vy-
hledávání a nalezení psa v případě za-
běhnutí.

Proč je u obchodu Hruška stanove-
na jednosměrka, řidiči ji nedodržují 
a vjíždí na silnici II/422?
Jednosměrka je tam z důvodu, že při 
výjezdu na silnici II/422 není zajištěn 
rozhled přes autobusovou zastávku. 
Toto řešení bylo prosazeno doprav-
ním inspektorem Policie ČR v Hodo-
níně a bylo součástí stavebního povo-
lení rekonstrukce chodníků.

Proč ve smuteční síni probíhají cír-
kevní obřady s mší svatou a proč 
jsou zde vybírány peníze?
Smuteční síň je vysvěcena a církevní 
obřady se zde konaly již v minulosti. 
Bylo a je zcela v kompetenci kněze, 
jak bude církevní obřad probíhat a zda 
bude sloužit mši svatou.
Občanské pohřby zabezpečuje obec, 
nemáme placeného řečníka a obřad-
níka, tak, jak je to ve větších městech 
a obcích. Je na vůli pozůstalých, jakou 
formu pro poslední rozloučení zvolí, 
pokud zvolí obřad ve smuteční síni 
s knězem, je to jejich právo a nikdo 
jim v tom nemůže bránit. Peníze, kte-
ré se při církevním obřadu vyberou, 
slouží pro potřeby kostela.
Z důvodu poruchy na reproduktorech 

umístěných na místním hřbitově byly 
všechny reproduktory vyměněny, byl 
pořízen nový mikroport a smuteční 
síň byla vybavena novou klimatizací. 
V rozpočtu na rok 2020 bude zařaze-
na položka na pořízení nových křesel 
a židlí do smuteční síně.

Vyjádření Ing. arch. Tomáše Ha-
vlíčka k projektu „Vinařská ulička“ 
v části obce sklepy u hřiště
Na OÚ Šardice přišlo několik připo-
mínek, které zásadně mění celý pro-
jekt tzv. Vinařské uličky. Požádali jsme 
již dříve o písemné vyjádření autora 
projektu Ing. arch. Tomáše Havlíčka, 
které zde citujeme (připomínky k pro-
jektu budou projednány na jednání 
ZO a o výsledku budou občané infor-
mováni):
„Záměrem obce Šardice je upravit 
sklepní uličku do reprezentativnější 
podoby, řekněme jakési výkladní skří-
ně šardického vinaření. Tento záměr 
vychází mimo jiné i ze současného, 
dynamicky se rozvíjejícího fenoménu 
jménem, vinařská turistika‘. Chce-
me provoz v uličce zklidnit a vytvořit 
zde klidnou rekreační zónu a souvislá 
řada parkujících automobilů je s tímto 

konceptem v zásadním rozporu. Jako 
nejvhodnější lokalita pro parkování 
v bezprostřední návaznosti byla vyti-
pována snížená terasa v samém závě-
ru, vinařské uličky‘. Toto místo je bez 
vzrostlé zeleně a pro charakter vinař-
ské uličky prostorově nic hodnotného 
nepřináší. Při diskuzi o možnosti zří-
dit parkovací místa zde (a tedy vymís-
tit odtud hřiště na pétanque) nakonec 
rozhodly následující dva argumenty:
1) pétanque se většinou hraje ve stínu, 
zde však žádný stín není a nebude;
2) stávající hřiště již není v dobrém 
technickém stavu.

V našem návrhu počítáme s novým 
hřištěm pro pétanque ve stínu vzrost-
lých stromů,blíže k obci‘. Závěrem 
bych ještě rád poznamenal, že zřízení 
parkoviště, určeného především pro 
majitele sklepů, restaurací a penzio-
nů a jejich hosty, je vyjádřením dob-
ré vůle obce, jelikož majitelé těchto 
nemovitostí mají povinnost zřídit 
odstavná parkovací stání na vlastním 
pozemku. Což v tomto případě zna-
mená parkovat až za objekty, protože 
předprostory jednotlivých sklepů jsou 
na obecních pozemcích.“

Máte očipovaného psa?

Ptáte se – odpovídáme
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Měsíček první – pan LEDEN…
Co dělat po Vánocích a oslavách pří-
chodu nového roku? Snad jen zlikvi-
dovat vánoční strom před obecním 
úřadem, uložit světýlka a ozdoby do 
krabic a čekat, jestli se, nedej Bože, za-
čne z nebe sypat sníh. Pak už nezbývá, 
než vyjet s technikou do terénu, plýt-
vat solí a pískem a čekat, odkud se na 
nás snesou nějaké ty hromy a blesky 
od nespokojených občanů. Ale mezi-
tím jsme stihli připravit i obecní halu 
pro mysliveckou a společenskou me-
rendu.

Měsíček druhý – pan ÚNOR…
Nic moc podstatného se neudálo, snad 
jen ta díra v silnici na Drahách. Byla 
zasypána a čekalo se na věci příští. Ale 
poveselili jsme se v pyžamech a kro-
jích na dalších dvou tancovačkách.

Měsíček třetí – pan BŘEZEN…
Čekání, čekání a zase čekání. Aspoň tu 
panelovou cestu v korytě potoka u bý-
valého dolu Julius jsme položili…

Měsíček čtvrtý – pan DUBEN…
A je to tady! Nástup čtyř dříčů do pra-
covního procesu… Vyfasovat ochran-
né vesty, brýle, křovinořezy a může 
se začít! A přišel k nám nový mazel – 
krásný červený traktor. A z pracovní-
ho přetlaku jsme vybudovali nový pří-
stupový chodník na dopravní hřiště.

Měsíček pátý – pan KVĚTEN…
To bylo radosti – konečně sluníčko, 
teplý větřík a první travička. Technika 
mohla konečně vyjet naplno. U Svaté 
trojice jsme opravili jednu stranu pro-
pustku přes silnici a v trati Hornické 
domky pět kusů dešťových vpustí. Na 
psí cvičiště jsme pro naše čtyřnohé 
mazlíky vyrobili nějaké překážky pro 
jejich výcvik.

Měsíček šestý – pan ČERVEN…
Hlavní část prací ležela na demolič-

ní četě, která se pustila do bourání 
schodů u smuteční síně. Sotva dosedl 
prach, vyrostly schody nové, na nichž 
se už snad nebudou tak moc lámat 
kramfleky u obuvi. Po nájezdu potka-
nů nám nezbylo nic jiného, než opra-
vit propady v silnicích a znovu usadit 
obrubníky.

Měsíček sedmý – pan ČERVENEC…
Mateřská škola a její nový chodník 
na zahradě. Bourání, odvážení, likvi-
dace, pot, nervy. Ale po pár týdnech 
mají naše prťata v zahradě novou as-
faltovou dálnici a můžou s chutí řádit 
na svých kolech, koloběžkách, nebo 
si jen tak při skotačení odřít koleno. 
A máme dalšího jednoho dříče!

Měsíček osmý – pan SRPEN…
Horko, vedro a parno. Co chcete v ta-
kovém počasí dělat? Snad jen schovat 
se do stínu a dívat se na kolegy, jak jim 
to s těmi křovinořezy jde. Ale dodě-
lala se aspoň druhá strana propustku 
u Svaté trojice. A když už by nebylo 
opravdu do čeho píchnout, máme ješ-
tě náš obecní les, kde je pořád nějaká 
ta práce.

Měsíček devátý – pan ZÁŘÍ…
Veselo hody!!! Mám snad psát víc? 
Snad jen – začíná padat listí!!! Ale 
máme ještě další tři posily do našeho 
kolektivu.

Měsíček desátý – pan ŘÍJEN…
Potěšili jsme hlavně strávníky naší 
Obecní školní jídelny, když jsme jim 
opravili chodník a vyseli nový trávník. 
A začaly hlavní práce v lese. Likvida-
ce oplocenek, vyžínání náletů a sečení 
trávy a hlavně příprava ploch pro vý-
sadbu nových stromků. UFFF!!!

Měsíček jedenáctý – pan LISTO-
PAD…
Začali jsme uklízet a bourat v obecním 
bytě na č. p. 51, abychom následně vše 

uvedli do lepšího stavu. Utratili jsme 
nějaké ty peníze za posypovou sůl 
a písek, kdyby náhodou chtělo z nebe 
zase něco spadnout. Před obecní úřad 
se přivezl, usadil a ozdobil vánoční 
strom. Ale hlavně – do všech připra-
vených ploch v lese bylo vysazeno 
7 400 ks dubu, 2 100 ks javoru a 100 ks 
jilmu! A i děti z naší školy nám s tím 
chtěly a mohly pomoct a aspoň chvíli 
pobýt na čerstvém vzduchu. Děkuje-
me jim!!!

Nu a pohádkový rok u Technických 
služeb pomalu končí.

Děkuji všem, VŠEM a OPRAVDU 
VŠEM, jak kmenovým, tak i dočas-
ným zaměstnancům za poctivě a snad 
i dokonale odvedenou práci v letoš-
ním roce. Zvlášť děkuji za nezištnou 
pomoc pánům Pavlu Padalíkovi, Ri-
chardu Riedlovi, Radku Vlašicovi 
a Miroslavu Maradovi – oni budou 
vědět. Děkuji zřizovateli a všem spo-
luobčanům za trpělivost s námi a sho-
vívavost, jestli snad někdy něco někde 
pokulhávalo. Čeká nás zimní období – 
opravdová zkouška naší připravenos-
ti a nervů – CO, KDY, KDE, KOMU 
a JAK se zase třeba nebude zamlou-
vat. Je nás šest, máme šest párů rukou 
a čtyři kusy techniky – vás ostatních 
jsou přes dva tisíce, i když včetně dětí 
a nemluvňat. Zkuste nám tedy třeba 
i malinko píchnout. Díky Vám za to!

Přeji všem klidné svátky a do nového 
roku šťastný vstup, nejlépe oběma sou-
časně!

Bylo nebylo… Nebylo? BYLO!!!
Aneb jedenáct měsíčků u Technických služeb…

Pavel Brázda, ředitel Technických služeb Šardice, p. o.

Nejnovější dění v naší 
obci sledujte také na 

facebooku

Obec Šardice
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Děti a příroda
Lenka Hučková, učitelka MŠ

Od září proběhla v naší školce spous-
ta akcí jak pro děti, tak i společné ak-
tivity pro děti a rodiče.
Oficiálně byla otevřena nová envi-
ronmentální – „živá“ zahrada. Slav-
nostního přestřižení pásky se za po-
tlesku přihlížejících zaměstnanců 
obce, rodičů a dětí chopily dvě dámy, 
starostka Blažena Galiová a ředitelka 
školky Iva Lesovská. Děti u každé-
ho nového prvku zazpívaly písnič-
ku a provedly tak návštěvníky celou 
zahradou. Jak již uvedla paní sta-
rostka v minulém zpravodaji, jedná 
se o prvky rozvíjející u dětí znalosti 
přírody a umožňující jim aktivně se 
podílet na poznávání přírody a péči 
o ni.
V přírodním duchu se nesla i naše 
další akce, a to návštěva Ekocentra 
Lipka v Brně. Děti byly rozděleny do 
skupin podle věku a za asistence pra-
covníků centra se vydaly poznávat 
taje přírody. Předškoláci se seznamo-
vali se životem hmyzu a v lese vyhle-
dávali jeho přirozená místa k životu. 
Největším lákadlem bylo mraveniště, 
o kterém se dověděli mnoho zajíma-
vého a po procházce lesem se v pro-
storách ekocentra do jednoho z nich 
dokonce podívali. Samozřejmě že 
nebylo opravdové, ale i tak to byl pro 
děti velký zážitek.
Mladší děti se vydaly na procházku, 
kde je čekala zajímavá přírodní sta-
noviště. U koryta s vodou si vyzkou-
šely, co všechno voda dokáže, v lese 
poznávaly zvířátka a pozorovaly je 
„dalekohledem“, zahrály si na přírod-
ní dendrofon, zkoumaly zvířecí stopy 
a měly spoustu dalších aktivit.
Další „přírodní“ akcí bylo společné 
tvoření rodičů s dětmi. Počasí nám 
sice nepřálo, ale vůbec to nevadi-
lo. Přesunuli jsme se do třídy a tam 
v teple a s výborným pohoštěním od 
rodičů spokojeně tvořili z přírodnin. 
Vytvořené dýňové a jiné výtvory jsme 
si vystavili ve školkové zahradě a ve-
čer osvětlili svíčkami. Věříme, že se 

akce líbila dětem i rodičům a večer se 
zašli na zahradu podívat.
A protože nás téma přírody prová-
zí celý rok, nechyběl ani letos zážit-
kový stan, ve kterém děti poznávaly 
nejen naši Zemi, ale i vesmír a pla-
nety kolem nás. Formou 2D projek-
ce se seznámily se jmény některých 
kosmonautů, s naší sluneční sousta-
vou a názvy planet a poznávaly, jak 
vesmír funguje. Ve třídě si zahrály 
pohybové hry s vesmírnou tematikou 
a vykreslily omalovánky a pracovní 
listy.
Konec roku se nezadržitelně blíží 
a nás čeká ještě spousta krásných akcí, 
ale ta nejkrásnější na nás všechny čeká 
doma u rodiny. Nazdobené stromečky 
a zářící oči našich nejmenších při če-
kání na Ježíška. Co nám asi letos na-
dělí? My dospělí máme jasno: zdraví, 
pohodu, klid a šťastnou a spokojenou 
rodinu. A děti? Těm Ježíšek jejich přá-
ní určitě splní.
Aby se vám všem také splnila všechna 
přání, která máte a když ne všechna, 
tak aspoň ta důležitá, to vám přejí děti 
a všichni zaměstnanci mateřské školy.
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Základní škola T. G. Masaryka
Úspěch Ekotýmu
Žáci naší školy vyhráli 1. místo v celostátní soutěži, kte-
rou pořádalo Ministerstvo životního prostředí ČR. Za-
slouženou odměnu jim přijel předat ve čtvrtek 10. října 
ministr životního prostředí Richard Brabec a poslankyně 
Parlamentu ČR Jana Krutáková. Vzácní hosté si prohléd-
li školu i školní zahradu. V tělocvičně proběhla beseda se 
všemi žáky, kde pan ministr odpovídal na zajímavé a zví-
davé otázky. Poté následovaly rozhovory s žáky Ekotýmu 
na téma ochrany životního prostředí a Ekoškoly. Na závěr 
příjemného dopoledne jsme ukázali hostům naše slovácké 
tradice v chalúpce manželů Foltýnových.
Gratulujeme a jsme pyšní na naše pedagogy a na tyto žáky 
Ekotýmu:
Jolana Foltýnová, Vanessa Šabová, Lucie Vindišová, To-
máš Bohunský, Vojtěch Benešovský, Tadeáš Foltýn, Lukáš 
Meduna, Zuzana Bohunská, Karolína Novotná, Eliška 
Koláčková
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Branný den

Soustředění krúžečku Šardičánek

Ve spolupráci s agenturou Ústecké 
podzemí se v pátek 4. října na naší 
škole uskutečnil Branný den. S tímto 
názvem naskočí možná některým ro-
dičům retro představa dob minulých, 
kdy se běhalo v pláštěnkách a holín-
kách s plynovými maskami. Ale to je 
opravdu minulost! Doba se v lecčems 
změnila, bezprostřední chemický útok 
nám dávno nehrozí. Jsou tu ale hrozby 
jiné a přitom platí, že bezpečí a zdraví 
našich dětí je pro společnost stále na 
prvním místě. To si uvědomují i pe-
dagogové, a proto se rozhodli zmiňo-
vanou akci pořádat. Jak taková akce 
vypadá? Děti se učí o nebezpečích 
při používání běžně dostupných che-
mických látek (např. čističe používa-
né v domácnosti), učí se, jak správně 

reagovat při požáru, povodni a osvojí 
si také základy zdravovědy. Pro chlap-
ce byla nejvíce lákavá střelba na terč, 

pro dívky běh v plynových maskách. 
Všem se náš první branný den moc 
líbil.

Malí folkloristé z dětského krúžečku 
Šardičánek mají možnost zúčastnit se 
soustředění. Jedná se o dva dny plné 
zpěvu, tance a dětských her, strávené 
mimo stěny tradiční školní budovy. 
Žáci okusí společné soužití v novém 
prostředí, poznají sebe i ostatní ka-

marády z jiného úhlu a objeví nové 
vzájemné vztahy. Tato akce bývá dět-
mi velice oblíbená. Letos proběhla na 
začátku září na statku pana Šnajdra 
v Šardicích.
A co bylo na programu? Velká pozor-
nost byla věnována nácviku kreslení 
slováckého ornamentu. Děti se učily 
kreslit jak na papír, tak i tradičně, pís-
kem na zem. Samozřejmě nesměl chy-

bět ani zpěv lidových písní. Z tanců se 
nejvíce trénovala skočná a vrťáky. Oba 
tyto tance pak děti učily kamarády 
cizince z projektu Erasmus, kteří tou 
dobou byli v naší škole na návštěvě.
A co ještě nesmělo chybět? Sportovní 
hry a aktivity na rozvoj týmů, odvahy 
a důvěry, noční hra, společenské hry 
nebo opékání špekáčků. Děti si do-
zajista naplno odpočinou od školních 
lavic a zároveň se naučí lépe žít v sou-
ladu s krásnými tradicemi Slovácka 
a naší vesnice.

Mgr. Lenka Cápková

Mgr. Lenka Cápková

Základní škola
T. G. Masaryka
Šardice získala
titul Rodiče vítáni!

Usilujeme o to, aby naše škola byla 
školou otevřenou rodičům a rádi by-
chom, aby rodiče byli otevřeni škole.
My učitelé si přejeme, aby rodiče táh-
li s námi za jeden provaz a byli ote-
vření vzájemné komunikaci. To vše 
ku prospěchu dětí, které nám jsou 
svěřeny.
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Natáčení České televize v Šardicích

Obecní školní jídelna

V předhodový pátek 27. září 2019 při-
jela do Šardic natáčet Česká televize 
další díl oblíbeného pořadu Folklor-
ika. Autory pořadu zaujala šardická 
tradice malování pískem na chodníky 
v obci.
V naší škole již několik let probíhá 
v rámci hudební výchovy výuka 
lidových tanců. MUDr. Miroslav 
Břeň jednou měsíčně učí žáky 8. a 9. 
ročníku místním lidovým písničkám, 
tancům a seznamuje je s nářečím.
V letošním školním roce jsme „folk-
lórní“ hudebku zahájili přípravou na 
hody. Mimo výuku tanců si žáci vyz-
koušeli také malování pískem. Během 
natáčení Folkloriky stavěli chlapci 
za starou školou malou máju, kterou 
předtím vyzdobila děvčata s dětmi 
z folklórního kroužku. Potom násle-
dovalo malování pískem na chod-
ník před školou a u chalúpky paní 
Foltýnové.
Naše děti mají k folkloru a tradicím 
moc hezký vztah. Zcela jistě je budou 
rozvíjet i v dalších letech.

Vážení rodiče, spoluobčané,
v dnešní době je hodně diskutovaným 
tématem zdravá výživa. Naše školní 
jídelna je zapojena do projektu Zdravá 
školní jídelna, a to sebou samozřejmě 
nese také povinnost plnění různých 
nutričních doporučení. Na správné 

plnění dohlíží lektor přidělený z hy-
gienické stanice. Proto se do jídelníč-
ku snažíme zařazovat suroviny, které 
se v minulých letech používaly méně 
nebo vůbec. Je pravda, že se často 
setkáváme s nepochopením našich 
strávníků, kteří nejsou na takovou 
skladbu jídelníčku zvyklí.
Proto vás touto cestou zvu na Den 
otevřených dveří, který plánujeme na 

jaro roku 2020. Na programu bude 
spotřební koš, finanční normativy, 
potraviny, které se zařazují do jídel-
níčku a spousta dalších témat souvise-
jících se školním stravováním. Akce 
bude spojena s ochutnávkou poma-
zánek a méně tradičních jídel, která se 
připravují v naší jídelně.

Přeji krásný adventní čas!

Mgr. Eva Lysoňková

Bc. Lenka Duhajská, vedoucí jídelny

Ukázky obědu a svačinek naší OŠJ
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Obecní knihovna Šardice

V průběhu podzimu se v prostorách 
knihovny konalo několik kulturně 
vzdělávacích akcí.
Jednou z prvních byla 16. října před-
náška „Hormonální jógová terapie 
pro ženy“, která byla pořádána pro 
veřejnost zdarma. Průvodkyní dvou-
hodinového setkání byla certifikovaná 
lektorka Magda Semelová, která nás 
podrobně seznámila s tím, co je hor-
monální jóga a v čem je prospěšná pro 
dívky a ženy v každém věku: jedná se 
o speciální sestavu cviků a dechů, kte-
ré přirozenou cestou ovlivní hladinu 
hormonů. Ženy se při pravidelném cvi-
čení cítí lépe, a to nejen po fyzické, ale 
hlavně po psychické stránce. Celkový 
účinek cvičení podporuje výjimečná 
tibetská technika cirkulace energie. Na 
základě této přednášky se zájemkyně 
mohly registrovat na první termín Ví-
kendového kurzu cvičení s jógou spo-
jeného s relaxací a s dobrou knihou. 
V naší knihovně se kurzu zúčastnilo 
devět žen. Druhý termín kurzu jógo-
vé terapie proběhne 4. a 5. ledna 2020, 
je registrováno dalších 10 zájemkyň. 
V případě zájmu může být dohodnut 
s lektorkou další termín (bližší infor-
mace v knihovně).

Hravé setkání dětí ZŠ a MŠ s Klárou 
Smolíkovou
Obecní knihovna Šardice zprostřed-
kovala velmi milé setkání dětí z MŠ 
a prvního stupně ZŠ se spisovatelkou, 
scénáristkou a lektorkou Klárou Smo-
líkovou. První beseda byla připravena 
pro děti 2. a 3. třídy na téma Vynález-
ce Alva: Škola vynálezců. V zábavném 
workshopu s vynálezcem Alvou si děti 
spolu se spisovatelkou vysvětlily, kdo je 
vynálezce, popovídaly si o tom, co čtou 
a zda chodí do knihovny. Představily si 
některé Alvovy vynálezy a pak se pusti-
ly do vlastního vynalézání.
Druhá beseda určená pro děti MŠ a 1. 
třídy byla na téma Nechytej mě za slo-
vo! Hrátky s čerticí Dorkou. Děti se 
spolu s čerticí Dorkou ze stejnojmenné 
knížky pustily do chytání slov a výrazů, 

Marie Olšerová

Víkendový kurz cvičení s jógou

které používáme v přeneseném význa-
mu. Jazykové hrátky byly zpestřeny 
hrou s rekvizitami a vyplňováním pra-
covních listů.
Poslední setkání bylo připraveno pro 4. 
a 5. třídu na téma Bublifuk: Jak se děla-
jí komiksy? Komiksová revue Bublifuk 
představuje 10 původních komiksů. 
V hravém workshopu si holky a kluci 
vyzkoušeli, kdo je kdo v komiksové re-
dakci, jakými způsoby komiks vzniká 
a co se může pokazit, když se jim do 
všeho plete zvědavý myšák Chlup.
V průběhu akcí si děti mohly prohléd-
nout malou výstavku knih Kláry Smo-
líkové, které jsou určeny převážně pro 
děti.
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Byliny pro život
V úterý 26. 11. byly prostory knihovny 
provoněny bylinkami. Při šálku skvělé-
ho bylinkového čaje, který má v tomto 
období blahodárné účinky pro naše 
tělo i mysl, jsme se ocitli v bylinkové 
zahradě. Průvodkyní nám byla skvělá 
lektorka Ing. Věra Žďárská, odborná 
garantka valtické bylinkové zahrady. 
Seznámila nás se základními bylinka-
mi, jejich účinky, s tím, jak byliny sbí-
rat, sušit, jak připravovat čaje, sirupy, 
tinktury, masti a také jak vše používat. 
Celý večer byl velmi příjemný a zábav-
ný. Paní Žďárská připravila vzorky by-
linek v různých podobách, které jsme 
si mohli prohlédnout a vyzkoušet. Tě-
šíme se na další setkání, které se usku-
teční v úterý 24. 3. 2020. Přijďte také 
prožít pěkný večer s vůní bylinek!

Den pro dětskou knihu, 13. ročník
Každoročně se knihovna zapojuje do 
této celostátní akce prostřednictvím 
malé předvánoční výstavy nových 
knih. Tyto si mohli koupit návštěvní-
ci Mikulášských trhů, první adventní 
neděli 1. prosince. V nabídce bylo cel-
kem 60 knižních titulů, hlavně pro děti. 
Právě v předvánoční náladě je vhodné 
myslet na knihu jako dárek. V letošním 
roce byla výstavka doplněna burzou 
knih odepsaných z naší knihovny. Ná-
vštěvníci nedělních trhů si mohli tako-
vou knihu koupit za 10 Kč a přispět tak 
na dobrou věc (výtěžek z této knižní 
burzy ve výši 1 350 Kč bude použit na 
nákup nových knih).

Výstavy probíhající v knihovně:
Akvarelové portréty Veroniky Krátké 
z Kyjova
(listopad – prosinec 2019)
Výstava obrázků z knihy Na hra-
dě Bradě a ukázky z komiksů Kláry 
Smolíkové
(listopad – prosinec 2019)

Další informace a fotografie z akcí 
můžete najít na webových stránkách: 
www.knihovnasardice.webk.cz

Připravujeme na rok 2020:
4.–5. 1. 2020
„Víkendové cvičení s jógou“
24. 3. 2020 (út) v 17:00
„Bylinková jarní akademie“ s Ing. Vě-
rou Žďárskou

29. 3. 2020
Den otevřených dveří k 100. výročí 
Obecní knihovny v Šardicích

Trénink paměti pro seniory
Leden – únor
„Viktorka a vesmírná dobrodružství“
(16 panelů s komiksy nakreslenými 
Honzou Smolíkem z knihy Kláry Smo-
líkové)

Na rok 2020 jsou připravovány další 
kulturní a vzdělávací akce, o kterých 
budete informování na webových 
stránkách knihovny: knihovnasardice.
webk.cz, místním rozhlasem nebo pro-
pagačními letáky.

Jménem Obecní knihovny Šardice vám 

přeji příjemné prožití svátků vánoč-
ních, plné klidu, pohody a porozumě-
ní, hlavně všem pevné zdraví a štěstí 
v novém roce 2020!

Děkujeme všem za přízeň a podporu 
v naší činnosti v roce 2019 a těšíme 
se na vaši návštěvu v roce 2020, který 
bude pro knihovnu velmi významným 
rokem.

Obecní knihovna v Šardicích je 
otevřena

Středa: 08:00 - 12:00, 13:00 - 17:00
Pátek : 16:00 - 19:30

Od 23. 12. 2019 až do 7. 1. 2020 
bude knihovna uzavřena.

Přednáška Byliny pro život

Beseda s Klárou Smolíkovou - Vynálezce Alva

Výstava akvarelových portrétů
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Spolky v Šardicích
Mladá muzika Šardice na soutěži
Golden Sardana ve Španělsku

Začátek školního roku 2019/2020 zna-
menal pro Základní uměleckou školu 
Kyjov velkou výzvu v podobě soutěžní 
přehlídky dechových orchestrů, která 
se konala ve španělském městě Llo-
ret de Mar a v Barceloně. Naši školu 
reprezentovala dechová hudba Mladá 
muzika Šardice pod vedením Roma-
na Kohoutka. Tato dechová hudba má 
dlouholetou tradici a její vysokou úro-
veň potvrzují četné soutěžní úspěchy 
(vítězství v celostátních i mezinárod-
ních soutěžích) a také mnohá vystou-
pení a koncerty. Jednou z posledních 
akcí, kde Mladá muzika Šardice vy-
stoupila, byl Slovácký rok 2019 – také 
z tohoto důvodu bylo náročné do září 
nacvičit úplně jiný soutěžní program, 
se kterým by se kapela prezentovala ve 
Španělsku. Dirigent Roman Kohoutek 
a téměř čtyřicet mladých muzikantů 
se tohoto úkolu zhostili více než se 
ctí a 19. září v divadle v Lloret de Mar 
vystoupili s originálním repertoárem, 
který zahrnoval tvorbu vynikajícího 
pedagoga a hudebníka Miloslava Pro-
cházky nebo úpravu slavné Bohemian 
Rhapsody od skupiny Queen. Kromě 
soutěžního vystoupení absolvovala 
Mladá muzika Šardice také koncert 
v Barceloně a pochodové přehlídky 
v Lloret de Mar.
Mezi další účastníky soutěže patřil 
také orchestr z Jihlavy a orchestry 
i s mažoretkami z Polska, Chorvatska 
nebo Španělska. Ve velké konkurenci 
výborně hrajících souborů dokáza-
la Mladá muzika Šardice získat zlaté 
pásmo v kategorii koncert a s druhým 
nejvyšším bodovým ohodnocením 
v soutěži (96 bodů ze 100) získala titul 
„Excellent Golden“. Zvláštní ocenění 
si odnesli Prokop Neduchal a Radek 
Novák za sólové výkony ve skladbě 
Dva nezbedníci. Velký ohlas vzbudily 
také kroje, ve kterých Mladá muzika 
Šardice vystupovala.

DH Mladá muzika Šardice děkuje 
všem, kteří finančně podpořili její 
výjezd do Španělska

Přehled sponzorů Mladé muziky 
Šardice (účast na 4. ročníku Mezi-
národního hudebního festivalu Llo-
ret de Mar, Barcelona, Španělsko – 
17.–22. 9. 2019).

Obec Terezín,
Obec Svatobořice-Mistřín,
Obec Lužice, Obec Hovorany,
Obec Žeravice, Martina Blatová,
Ekofarma Marek Gregorovič,
Elektrikmont s.r.o. Brno,
2. SRPŠ ZUŠ Kyjov,
ZUŠ Kyjov, Město Kyjov
Krajský úřad JMK

Mladá muzika Šardice opět potvr-
dila, že je zárukou té nejlepší kvality, 
přestože není zaštítěna velkými měs-
ty a velkokapacitními školami, tak 
jako tomu bylo v případě ostatních 
orchestrů. Velký dík za takto dobře 
fungující kapelu patří dirigentu Ro-
manovi Kohoutkovi, rodičům všech 
žáků a samozřejmě žákům samotným. 
Nedílnou součástí prezentace tohoto 
souboru ve Španělsku byla finanční 
podpora, kterou poskytla především 
obec Šardice, město Kyjov a Jihomo-
ravský kraj. Jsem přesvědčen, že Mla-
dá muzika důstojně reprezentovala 
všechny zmíněné podporovatele, ale 
také celou Českou republiku a potvr-
dila tradici vynikajících dechových 
muzik našeho regionu.

Petr Petrů, ředitel ZUŠ Kyjov
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Florbal v Šardicích 2018

Ženský sbor Voničky

V letošním roce se v šardickém flor-
balu udála spousta změn.
Skončil ročník 2018/2019 Orelské 
florbalové ligy, ve kterém se na našem 
výkonu bohužel podepsala častá zra-
nění. S bodovým ziskem tří bodů jsme 
tak skončili na 7. místě v naší katego-
rii Muži – Jih. Právě z důvodu velkého 
počtu zranění a neúčasti jsme se roz-
hodli aktuální ročník Orelské florba-
lové ligy 2019/2020 vynechat, aby měli 
všichni hráči dostatek času k zotavení 
a nabrání patřičné formy.
Další významnou událostí byla účast 
našeho týmu na florbalovém turnaji 
Hornets Cup v Rožnově pod Radhoš-
těm. Zde jsem sehráli několik velmi 
napínavých zápasů a opět pozna-
li nové týmy, od nichž jsme se toho 
spoustu přiučili.

Během letošního roku se událo také 
pár strukturálních změn. Za zmínku 
stojí především přechod tréninku dětí 
pod základní školu. Tréninky probí-
hají aktuálně každou středu převáž-
ně ve školní tělocvičně pod vedením 
Vítězslava Tótha a Jan Zapleta. Pravi-
delná účast se pohybuje mezi 9 až 12 

dětmi. Pokračují i tréniky pro dospě-
lé – florbal si může přijít zahrát každý, 
a to vždy v pondělí a čtvrtek od 19:00 
v hale U Orla.

Děkujeme všem členům a přátelům 
florbalu, kteří se zasloužili o chod naše-
ho spolku v posledním roce!

Milí přátelé, rok s rokem se sešel, pro-
to mi dovolte malé ohlédnutí za ro-
kem 2019. Letos jsme se s Voničkami 
opět zúčastnily mnoha krásných akcí.
Co do velikosti a náročnosti byl pro 
nás beze sporu největší akcí Slovácký 
rok v Kyjově. Velmi nás potěšila pří-
ležitost zúčastnit se nedělního pro-
gramu pod názvem Hore dědinú, kde 
jsme si jako téma zvolily Žnutí trávy. 
Byla to pro nás velká výzva, proto-
že nešlo jen o to stát před publikem 
a zazpívat, ale skloubit naše zpívání 
se scénkou tak, abychom naplnily ob-
sah daného tématu. Čekal nás neleh-
ký úkol, vymýšlení scénáře, vhodných 
písniček a mnoho zkoušek. Odměnou 
nám byla upřímná radost a krásný po-
cit ze zdařilého vystoupení. Naše po-
děkování proto patří všem, kteří nás 
podpořili, ať už svou účastí nebo mi-
lým slovem. :-)
Být součástí něčeho takového, jako 
je Slovácký rok v Kyjově, byl pro nás 
nezapomenutelný zážitek. Lidé, atmo-
sféra, sounáležitost i láska k písničce, 
kroji a tradici.

V roce 2019 jsme zpívaly na těchto akcích:

18. 5. XIII. Setkání mužských sborů Hanáckého slovácka 
 v Žarošicích
15. 6. Zpívání sborů v Šardicích
18. 8. Zpívání na Slováckém roku, v programu Hore dědinú – Žnutí trávy
21. 9. Setkání s písničkou a burčákové odpoledne ve Vnorovech
26. 10. Předhodové zpívání v Tasovicích
27. 12. Zpívání u vánočního stromu v Šardicích

Dovolte mi popřát vám všem jménem Voniček ze Šardic klidné, radostné a požeh-
nané Vánoce, prožité v kruhu svých rodin a přátel, a do roku 2020 hlavně hodně 
zdraví, štěstí a radosti.

Michal Pazderka, DMFC Šardice

Miroslava Jankůjová

Účastníci florbaloveho
turnaje Hornets Cup 2019

v Rožnově pod Radhoštěm

Setkání s písničkou a burčákové odpoledne ve Vnorovech
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Český svaz
chovatelů

Přečtěte si kousek z mé duše aneb
Tanec můžeš milovat, nebo milovat 
nade vše

Tanec – ten já miluji rozhodně nade 
vše! Cítím ho jako součást každého 
dne, každé minuty, každého okamži-
ku, tanec cítím úplně ve všem, i já 
jsem tanec.
Jmenuji se Lenka Žůrková a už jako 
malá jsem chtěla vést taneční skupinu, 
rozšiřovat lásku k tanci a tanec jako 
takový rozesílat mezi další lidi, jako 
pochodeň energie, štěstí, emocí a vše-
ho nepopsatelného, co při tancování 
cítím. Nechci si to kouzlo nechávat jen 
pro sebe. Proto dělám, to co dělám – 
vedu taneční studio. Kéž by si tohle 
mohla prožít i moje maminka, která 
vždycky chtěla tančit, ale tak nějak 
shodou okolností, možností a dalších 
aspektů jí to nevyšlo. Něco ze sebe 
mi však předala a já jsem šťastná, že 
žiji její sen a ona ho žije skrze mě, se 
mnou, po mém boku, jako můj největ-
ší fanoušek a obdivovatel. Je to přece 
moje máma…
Původně jsem chtěla podat jen stro-
hé informace o tom, že tu jsme, kde 
jsme a že k nám můžete hlásit své děti. 
Nic z toho by však nevypovědělo nic 
o tom, kdo jsme, co cítíme, proč to 
děláme a že tanec opravdu milujeme, 
a už vůbec by to nevypovědělo o tom, 
jak vnímáme každého tanečníka, který 
nám projde pod rukama, a o tom, kdo 
jsem vlastně já. Což se vám budu nyní 
snažit aspoň trochu přiblížit. Doufám, 
že můj článek stále čtete a vydržíte až 
do konce.
Přemýšleli jste někdy nad tím, co od 
kroužku pro své dítě očekáváte? Už 
slovo kroužek je docela fádní v porov-
nání s tím, co všechno může dítěti do 
života dát. Od těch úplně nejprimi-
tivnějších požadavků jako je zaplnit 
dítěti čas, přes začlenění dítěte do ko-
lektivu, spojení pohybu a zábavy, hle-
dání něčeho, u čeho vydrží delší dobu, 
postupujeme dál – k vývoji a rozvoji 
dítěte, ne pohybově, to je podle mě 
automatické, ale spíš ve smyslu lid-
ském – umět pomoci druhým, nebýt 

sobeckým, umět bojovat za tým, vážit 
si druhých, jejich práce a nasazení, na-
lezení pevných lidských vztahů, které 
vydrží třeba i na do smrti? Ve zkratce 
řečeno „kroužek“, který ukáže dítěti, 
jak být lepším člověkem?
V prvním konceptu článku jsem měla 
nachystaný proslov o tom, kde nás 
všude najdete, jak probíhají hodiny, 
jak organizujeme celý rok. To vše však 
najdete na našich stránkách nebo vám 
ráda vše zodpovím osobně, e-mailem 
či telefonicky. Nyní mi budete muset 
prostě věřit, že to děláme tak, jak nej-
lépe to umíme, dle našeho nejčistšího 
vědomí a svědomí. Ať už jde o vedení 
tréninků, výběr tance, natáčení videí 
pro děti, aby mohly trénovat i doma 
a samy tak napomáhat svému zlepšo-
vání. Pro děti na tréninku i mimo něj 
děláme opravdu maximum.
Pravidelnými tréninky jednou týdně 
to však u nás nekončí. Pokud se dítě 
zamiluje do tance natolik, že mu chce 
věnovat více času, píle a odhodlání, 
může navštěvovat naše soutěžní kurzy. 
Na soutěže jezdíme moc rádi – nasá-
vat tu úžasnou atmosféru, zhlédnout 
novinky a nápady ostatních, odměnit 
je potleskem, podpořit je. Mrzí mne, 
že někteří stále vidí taneční skupiny 
jako konkurenční firmy, které mezi 
sebou bojují o vítězství. Takhle to 
opravdu není. Všichni tanečníci světa 
jsme jedna velká rodina, jejichž všech-
ny členy spojuje tanec a to, co pro nás 
TANČIT znamená. Ano, mám radost, 
pokud zvítězí moji svěřenci, ale pro-
to, že vím, že tomu hodně obětovali 
a jsem šťastná, že to dotáhli až do kon-
ce, mohli si užít to cinknutí medailí 
o krk, vychutnat si tu třešinku na dor-
tu. A? Současně je mi líto těch, které 
necháváme za sebou, že také nemohli 
zažít ten dokonalý pocit z úspěšně za-
vršeného soutěžního dne. Věřme, že 
příště to vyjde i jim.
Mohla bych vám tady vypisovat 
všechna naše skvělá umístění z růz-

Konec roku. Tak jako všichni, tak 
i my, chovatelé, děláme bilanci za 
uplynulým rokem 2019. Byl pro nás 
celkem úspěšný, i když jsme se potý-
kali s určitými problémy – počasí, su-
cho, hraboši a jiné. Jsme celkem malá 
organizace, ale můžeme se pochlubit 
úspěchy v chovu zvířat a směle kon-
kurovat větším organizacím. I když se 
různých výstav v rámci okresu a kraje 
zúčastňuje poměrně malý počet na-
šich členů, téměř pokaždé se vracíme 
s nějakým oceněním.

V letošním roce jsme vystavovali:
• okresní a krajská výstava v Kyjo-

vě, ze které přivezli čestné ceny 
p. Pavel Ištvánek za holuby a p. 
Kašpárek a Košulič za drůbež,

• místní výstava v Šardicích, kde 
byli úspěšní p. Hajduch s dvěmi 
čestnými cenami za králíky, p. Ko-
šulič za králíky, drůbež a holuby, 
p. Kašpárek za drůbež a pánové 
Ištvánkové za holuby,

• místní výstava v Dubňanech, čest-
ná cena pro pány Ištvánky za ho-
luby a p. Kašpárek za drůbež,

• okresní výstava v Hodoníně, čest-
ná cena pan Hajduch za králíky 
a pánové Kašpárek a Košulič za 
drůbež.

Z dalších navštívených výstav jak 
v našem, tak i v sousedních okresech 
jsem si přivezli jednak nové poznatky 
o chovech zvířat, ale i nová zvířata do 
svých chovů.

Do nového roku 2020 přeji všem,
kteří chovají domácí zvířata,

hodně zdraví a chovatelských úspěchů.

Josef Brázda
Lenka Žůrková, taneční studio N.C.O.D.

Když skřivánek

v únoru zpívá,

velká zima potom bývá.
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Z dění v obci

Světýlkový průvod

Mikulášské trhy

Vladimíra Benešovská

V neděli 17. 11. 2019 jsme si připo-
mněli výročí 30 let od Sametové re-
voluce. Na řadě míst v zemi se konaly 
vzpomínkové události, koncerty a stu-
dentské průvody. Naše obec si výro-

čí připomenula v pátek 15. 11. 2019 
Světýlkovým průvodem. Děti i do-
spělí přišli s lampiony, lucerničkami 
a světýlky. Průvod prošel obcí z areálu 
Za Starou školou k základní škole, kde 

byl připraven kulturní program žáků 
ZŠ. Byla zde také nainstalována výsta-
va, kterou zapůjčila MAS Kyjovské Slo-
vácko v pohybu, za což děkujeme. Celé 
setkání bylo zakončeno ohňostrojem.

V neděli 1. 12. 2019 se v naší obci ko-
naly již poosmé Mikulášské trhy, letos 
poprvé v obecní hale U Orla a v amfi-
teátru Za Starou školou. Bylo možné 
zde nakoupit mimo jiné drobné dárky, 
vánoční dekorace, med, sýry, magaše 
nebo svařák. Pro děti a jejich rodiče 
byl připraven fotokoutek a vánoční díl-
ničky, kde si mohli nazdobit perníčky 
nebo vyrobit vánoční dekorace. Venku 
si mohli opéct špekáčky nebo prohléd-

nout výběh s domácími zvířaty.
O příjemnou atmosféru se postarali 
žáci ze ZUŠ Šardice, děti z folklorního 
souboru Šardičánek a samozřejmě sv. 
Mikuláš s družinou, který rozdával dě-
tem balíčky se sladkou odměnou.
Poděkování patří všem prodejcům, 
ženám ze Spolku seniorů a zdr. posti-
žených, členům Hornickému spolku, 
Mendelova vinařského spolku, Spolku 
chovatelů, Spolku místních ochotníků, 

žákům a učitelům ZŠ TGM Šardice, 
ZUŠ Šardice, FS Šardičánek, FOS Šar-
dičan, vedoucí knihovny Marii Olšero-
vé, p. Lence Pazderkové (Blatové) za fo-
cení polaroidem, p. Zdeňku Varmužovi 
a všem, kteří akci připravili.
Spokojení návštěvníci, příznivé ohlasy 
a velká účast veřejnosti rozptýlila naše 
obavy o změně místa konání trhů. Na 
příští rok připravují pořadatelé řadu 
novinek!

ných soutěží, ale pro mě je tou největší 
odměnou radost. Radost dětí, našich 
svěřenců, kamarádů, parťáků, radost 
celkově ze všech, i úplně z cizích lidí, 
ze kterých ten pocit sálá. Pocit štěstí 
i smutku, jakýkoliv pocit, který zrov-
na jde skrz tanečníka ven i na „obyčej-
ném“ tréninku. Následuje odplavení 
špatných emocí z těla pryč a načerpá-
ní energie nové. Ta energie, která se 
pak nese davem, přenáší se z jednoho 
na druhého, vykukuje z každého ob-
ličejíčku, jenž šel třeba zrovna kolem, 
a v neposlední řadě ze šťastných rodi-
čů, jež se dmou pýchou nad výkonem 
svých dcer a synů… Těm především 
patří mé velké díky za všechno, co pro 
své děti dělají, protože někteří berou 
kroužek svého dítěte jen jako zaplác-
nutí volného času a, nedejbože, kolik 
peněz za to chceme. A přitom to není 
měsíčně ani tolik, kolik utratí za jednu 
návštěvu kavárny. A pak jsou ti druzí, 
ti, co berou koníček dětí za svůj, jsou 
nadšeni z každé pidiradostičky, z kaž-
dého pidiúsměvu, který se jim vrací. 

Těm by stálo za to věnovat další po-
kračování tohoto příběhu, který vlast-
ně ani příběhem být neměl. Původně 
jsem jen chtěla dát vědět rodičům 
a dětem, že máme otevřeny taneční 
kroužky, ale strohé nicneříkající in-
formace neseděly k tomu, co vlastně 
cítím, o čem vlastně ten „kroužek“ je. 
Je o lidech, o přátelství, o duši, poci-
tu, emocích, štěstí, ale i smutku, který 
můžete sdílet s ostatními, a o to je leh-
čí ho nést.
Ano, naši tanečníci už byli několikrát 
první, druzí, třetí, bramboroví, pat-
náctí… Já jsem však na ně pyšná po-
každé, a to i na každém tréninku, jako 
by byli moji vlastní. Mnou každý škol-
ní rok deset měsíců nošení. Ten vztah, 
který si mezi sebou vypěstujeme, ten 
pocit, že mohou přijít za mnou úplně 
s čímkoliv a já zase za nimi, je k ne-
zaplacení. A jak bolí to, když odchá-
zí někam dál, ať už na školu a tančit 
dále nebudou, či je to táhne tanečně 
dál? To, že už nebudou na tréninku 
zkrášlovat to kouzlo okamžiku? Ně-

kdo by mohl namítnout, však dojdou 
další tanečníci. Ano, další sice budou, 
snad, ale ne právě ten dotyčný. Každý 
je něčím jiný, každý je pro mě něčím 
výjimečný, každý ve mně probouzí 
něco jiného a dodává úplně jiný stří-
pek do skládačky mého života.
Celou dobu hovořím o – našich, nás, 
my – kdo to MY vlastně je? V někte-
rých případech jsem myslela každého 
tanečníka, každého jednotlivce, kte-
rý to MY tvoří. A hlavně je to každý 
z mých milovaných lektorů, kterých si 
neuvěřitelně vážím za to, za to všech-
no, co pro tanec, děti a mě dělají. Co 
pro nás, mě znamenají.
Proto jsem, proto žiju…

Naše motto: „V tanci není dobrých či 
zlých – tanec můžeš milovat nebo mi-
lovat nade vše!“

TANEČNÍ STUDIO N.C.O.D.
Tel.: 723 665 935
ncod@seznam.cz
www.ncod.cz
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Narozeninový koncert Josefa Ištvánka
V pátek 6. 12. 2019 se uskutečnil velký 
narozeninový koncert k životnímu ju-
bileu rodáka a čestného občana Šardic, 
výborného muzikanta, dirigenta a peda-

goga Josefa Ištvánka. V programu účin-
koval Mužský sbor ze Šardic a Dubňan. 
Jeho bývalí žáci z DH Veselá muzika Ra-
tíškovice a mladá muzika svému učiteli 

zahráli jeho oblíbené skladby.  K posle-
chu a tanci po skončení programu hrála 
DH Ištvánci Pořadem provázela Dag-
mar Bělíková a Jitka Dymáčková.
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Po ukončení války započala součas-
ně obnova jednot a žup Čs. Orla. Byli 
doplněni funkcionáři, nové soupisy 
členstva, provedena revize jednot, 
převzetí majetku – budov, hřišť a jiné-
ho movitého majetku, pokud se v obci 
zachoval. Současně se objevily snahy 
o sjednocení tělovýchovných a spor-
tovních spolků do jedné organizace 
s názvem Sokol. To ale Orel odmítl. 
V r. 1946 byl ustavený Českosloven-
ský tělovýchovný svaz, který spojoval 
40 samostatných organizací tělový-
chovných, sportovních, turistických 
a junáckých. Samostatnost jednotli-
vých organizací podpořil i prezident 
Edvard Beneš svým prohlášením 
o různosti ideového zaměření jed-
notlivých tělovýchovných organizací 
a podporou Orla ve snaze uplatnit ve 
své činnosti i náboženský ráz jejich 
činnosti.
Orlové znovu zahájili svou tělový-
chovnou činnost, pořádala se různá 
mistrovská utkání, ale pořádaly se 
také divadelní představení a různé 
kulturní akce. Probíhaly opravy orlo-
ven. Konala se veřejná cvičení spojená 
se svěcením nových praporů jednot 
a na ně navazovaly župní slety. Řada 
úspěšných župních sletů vyvrcho-
lila duchovním sletem Orelstva 24. 
a 25. srpna 1947 na Sv. Hostýně, kam 
přišlo na 50 tisíc poutníků poděkovat 
k Panně Marii Svatohostýnské za po-
skytnutou ochranu a duchovní posilu 
v orelské činnosti a poprosit o vytrva-
lost v další práci. Poválečné nadšení 
a elán v orelské činnosti však neměl 
dlouhého trvání.
Po únorových událostech v r. 1948 
došlo živelně pod horlivostí akčních 
výborů k přebírání majetku Čs. Orla 
do majetku Sokola. Např. již 2. 3. 1948 
byly vydán rozkaz SNB OV v Hodo-
níně k převzetí majetku jednoty Orla 
v Břeclavi. Každý si dělal, co chtěl. 
30. září 1948 převzal ústřední kan-

celáře Čs. Orla Sokol a Státní bez-
pečnost. Přitom Orla nikdo nezrušil, 
pouze jeho činnost pozastavil. A vý-
nos o zrušení Čs. Orla ke dni 15. břez-
na 1950 nebyl nikdy nikomu z Orla 
vydán.
V srpnu 1948 na svatý Hostýn připu-
tovali po zákazu činnosti Orli a Orlice 
manifestovat za náboženskou svobo-
du a právo na život pro Čs. Orla, kato-
lickou tělovýchovnou organizaci, kte-
rá se tak úspěšně prezentovala po své 
druhé obnově od roku 1946. Na 100 
tisíc orelských poutníků zaplnilo vr-
chol Hostýna, aby na orelském shro-
máždění požadovali povolení aspoň 
kulturně výchovné činnosti mládeže. 
Nicméně mezi účastníky se pohybo-
valo množství provokatérů STB a sna-
žili se o vyvolání protistátních nálad. 
Někteří z účastníků hostýnské pouti 
pak přímo odsud mířili za hranice.
Orelská pouť, pořádaná šest měsíců po 
únorovém komunistickém převratu 
v roce 1948, měla dalekosáhlé násled-
ky. Z hostýnské poutě byl vytvořen 
zločin velezrady. Byl vyvolán jeden 
z prvních velkých soudních procesů 
komunistického režimu, v němž bylo 
odsouzeno 18 členů náčelnických rad 

a ústřední kanceláře Čs. Orla k vyso-
kým trestům. Obvinění dalších členů 
Orla následovalo. Všichni obvinění 
byli různě postiženi dalšími vedlej-
šími tresty jako zabavením majetku, 
ztrátou čestných práv občanských, 
náhradou soudních výloh.
Osmnáct Orlů bylo tak úhrnně od-
souzeno ke 151 letům ztráty svobo-
dy, z nichž skutečně strávili ve vězení 
asi 108 let. Čtyři první, s nejvyššími 
tresty, se vrátili domů po dvanácti le-
tech na amnestii pro politické vězně 
v květnu 1960.

Mnozí členové Čs. Orla odešli do za-
hraničí a v bavorském utečeneckém 
táboře Murnau byla již v r. 1949 za-
hájena činnost Orla v exilu. Členové 
Orla pak organizovali orelské spolky 
zejména v Západním Německu, Ho-
landsku a zejména pak v USA a Aus-
trálii.

Snaha o obnovení Orla v r. 1968 ne-
došla naplnění s ohledem na události 
Pražského jara a následující. Obno-
vení se tak Orel dočkal až po r. 1990. 
Dnes čítá přes 18 tis. členů, ale to je již 
jiná kapitola.

Ing. Jarmila Nešporová

K výročí 110 let Orla - Historie Orla
3. část

Z historie
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Zajímavosti

Jmenuji se Pavlína Plotnárková, je mi 
13 let a mým největším koníčkem jsou 
koně.
S jezděním na koni jsem začala před 
čtyřmi lety v TJ Moravia Dubňany. 
Tam jsem se naučila základy parku-
rového jezdění a péče o koně. Na jaře 
2016 jsem přestoupila do JS Ruf z.s. 
Terezín, kde mě začal trénovat pan 
Karel Růžička. V loňském roce na jaře 
jsem složila Zkoušku základního vý-
cviku jezdce, a tak jsem se mohla začít 
zúčastňovat oficiálních závodů, které 
pořádá Česká jezdecká federace. Zá-
vody jsou společné pro všechny věko-
vé kategorie, rozlišuje se pouze výška 
překážek.
V loňském roce jsem závodila na 
vlastní klisně Ofelii. Spolu jsme zažily 
spoustu cenných umístění. Mezi nej-
cennější patří tři bronzové medaile, 
a to z Mistrovství ČR dětí a juniorů 
v závodě družstev, v otevřeném závo-
dě jednotlivců a Mistrovství Jihomo-
ravského kraje. Další úspěchy jsme 
sbíraly na kolbištích především v Jiho-
moravském a Zlínském kraji, což nám 
vyneslo celkově 3. místo v kraji.
V letošní sezóně jsem měla zapůjčené-
ho hřebce Polara. Od Polara jsem zís-

Již jednou jste ve zpravodaji mohli 
číst o dnes jedenáctileté motokrosové 
bojovnici Karolíně Bouškové ze Šar-
dic. Mnohé jistě zajímá její další vývoj 
v tomto krásném a pro dívku neob-
vyklém sportu.
V minulé sezóně 2018 Kája přesedla-
la na větší motorku kategorie 65 cm3. 
Jejím hlavním úkolem bylo naučit se 
ovládat stroj, který už má šestistupňo-
vou převodovku (na rozdíl od 50 cm3, 
což je automat). Poprala se s tím velice 
dobře, i když se jí stalo několik úrazů, 

naštěstí ne vážných. Do letošní sezóny 
2019 již vstupovala zcela připravena 
bojovat. K tomu ji v nemalé míře po-
mohl i trenér Jarmil Zelenda, se kte-
rým se několikrát zúčastnila motokro-
sového soustředění, jako jediná dívka 
mezi chlapci.
Letní prázdniny trávila téměř celé 
na motorce. Velkým úspěchem bylo 
MMČR juniorů (Mezinárodní mist-
rovství ČR) v Karlíně, kde vybojovala 
krásné 9. místo z 28 nejlepších jezdců 
z ČR, SR, Polska atd. Tento závod je 

kala spoustu zkušeností, zažila s ním 
úspěchy, ale bohužel i neúspěchy. 
Obhájila jsem loňský bronz na MČR 
v otevřeném závodě a získali jsme 
i několik umístění na stupních vítězů 
v oblastních závodech. Aktuálně jsem 
na 4. místě výkonnostního žebříčku.
Mým cílem v příští sezóně je posu-
nout se výš přes překážky (do stupně 
S – 125 cm) i v žebříčku, kvalifikovat 
se znovu na MČR v družstvech i v jed-
notlivcích, parkury jezdit čistě a zažít 
i více umístění na stupních vítězů.
Můj koníček není jenom o ježdění 

a zábavě, je to tvrdá práce. Kůň není 
stroj, nedá se vypnout. Potřebuje sta-
rost každý den, od místování boxu po 
čištění, trénink skokový i drezúrní. 
Když se potom něco nepovede, nejde 
koně hned vyměnit, je potřeba s ním 
znovu pracovat a zdokonalovat tím 
i sebe.
Jezdectví je sport náročný fyzicky, ča-
sově a finančně. Říká se, že nejkrásněj-
ší pohled na svět je ze sedla koně. Toto 
by nebylo možné, kdyby mě v tom ne-
podporovali rodiče, prarodiče, trenér 
a sponzoři, za což jim patří velký dík.

Pavlína Plotnárková

Ing. Helena Peterková, spolek „Za zdravé Šardice“

Můj koníček je kůň

Kája – motokrosová naděje ze Šardic
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Za války a několik let po ní se vařily 
trnky na povidla častěji než dnes a ve 
větším množství. Bylo více způsobů 
vaření. Buď je vařily rodiny jednotli-
vě nebo v nejakým hrnci na kamnech, 
nebo více rodin dohromady v takový 
plechový bedně podobný karbovni na 
hašení vápna. Bedna ale neměla výpusť 
a byla o trochu menší jak karbovňa. 
Bývala tak metr široká, 1,5 metru dl-
úhá a čtvrt metru vysoká. Nevlastnil ju 
každý, ale půjčovala se. Byla vyrobená 
s černýho plechu a vyráběla se svařová-
ním. Takú bednu máme doma, zdědili 
sme ju. Pro jednu rodinu byla dost vel-

ká, proto vařilo trnky nekolik rodin do-
hromady. Pamatuju se, jak sme je vařili 
u súsedů. Vařilo se na dvoře, bedna se 
postavila na stožky z tihel a daly se do 
ní trnky. Ty mosely byt sladký, přebra-
ný a umytý. Účastníci je připravovali 
dohromady. Zvážili je, aby mohl byt 
vypočítán podíl každýmu účastníkovi. 
Potom se pod bednú rozdělal oheň, pro-
tože vaření byl zdlúhavý proces a vařilo 
se dlúho do noci nebo celú noc. Trnky se 
mosely nepřetržitě míchat, aby se nepři-
pálily. Na míšání, nebo lépe řečeno na 
hrabání, bylo udělaný takový hrablo, 
podobný motyce škrabce, používaný 
ve vinohradě. U míšání se lidé střídali, 
dělaly to hlavně ženy, naše mámy nebo 
stařenky. Pod bednú se udržoval stejno-

měrný oheň. Dokud nebyly trnky ještě 
moc hustý, tak se mosely ocedit. Po uva-
ření si účastnici trnky rozdělili, přischlý 
zbytky na bocích bedny se oškrábaly 
a byly pro děti na cucání jak bonbony.
Na kotlích si jednotlivý rodiny vařily 
trnky samostatně. Oheň pod kotlem 
mosel byt přiměřený a trnky se nesměly 
připálit, proto se pořád míšaly. Normál-
ně se míšaly kopisťů, ale byli aji tako-
vý, co si aji na míšání vymýšlali různý 
héblátka. Jedno takový máme doma. 
Aji tady platila zásada, že trnky mose-
ly byt správně uvařený a hustý, aby se 
nekazily.
Trnky se většinú uchovávaly v kameni-
nových nádobách, latuškách. Když byly 
trnky správně tuhý, tak na povrchu 

Josef Zajíc

Vaření trnek a pálení slivovice v minulosti

velmi náročný na psychiku jak jezd-
ce, tak rodičů, a má svá přísná pra-
vidla. Jezdec si musí se vším poradit 
sám (např. při pádu mu nesmí nikdo 
pomoct, musí si sám zvednout mo-
torku, sám nastartovat atd.), a to pro 
tak drobnou dívku není jistě snadné. 
Rodiče mají vyhrazeno místo v tak 
zvaném pit-line, kde sledují na obra-
zovce pořadí svých dětí. „Pro mě je 
nejhorší, že nevidím Káju na trati po 
celou dobu závodu, jako při jiných zá-
vodech,“ říká její maminka Martina 
Zicháčková.
Kája letos opět jezdila závod Chalupa 
Fercam cup, kde získala titul již v roce 
2017 na padesátce. Letos si vybojovala 
1. místo, a tedy titul na pětašedesátce. 
Dále pak celkové třetí místo na Meteo-
rit cupu. Dostala se do podvědomí jak 
svých fanoušků, tak i soupeřů. Dříve 
trochu podceňovaná 11letá dívka ze 
Šardic dokázala, že když přijede na 
závody Kája, nedá to těm klukům za-
darmo. Naštěstí téměř všichni jezdci 
si již zvykli, že je může porazit i holka 
a berou ji mezi sebe – v závodu jako 
rovnocennou soupeřku a v depu jako 
kamarádku.
V srpnu se Kája zúčastnila závodů na 
trati v Petrovicích u Karviné. Zde si 
zkusila jet závod se ženami a světe div 
se – dívka na malé motorce pojezdila 
dospělé ženy na velkých motorkách. 
Získala 1. místo a také se ji zvedlo se-
bevědomí.

Do další sezóny 2020 pojede již na 
velké motorce Husqvarna 85 cm3. 
Opět bude bojovat s kluky, ale taky 
chce zkusit jet MMČR již se ženami. 
Momentálně její otec jedná s Autoklu-
bem ČR o udělení výjimky, protože 
Kája ještě nemá věk potřebný pro tyto 
závody (na MMSR jí tuto výjimku již 
schválili).
Za všemi úspěchy stojí fyzicky náročné 
tréninky, kterým se věnuje 2x-3x týd-
ně. Hlavně také podpora jejích rodičů 
a celé rodiny a cenné rady, které ji udě-
luje její otec Tomáš Bouška.
Celkově je motokros náročný na čas 
a finanční stránku. I tak si ale získává 
stále více příznivců. Svědčí o tom i to, 
že se na startovním roštu objevuje víc 

a víc motokrosových nadějí. Další ta-
kovou nadějí je i Zdeněk Buštík (Čenda 
junior) ze Šardic. Má také velký talent 
a pokud to nevzdá, ještě o něm uslyší-
me. Je až neuvěřitelné, kolik síly, píle, 
odhodlání, odvahy i talentu se v těchto 
malých „bláznech“ skrývá.
„Jsem na ni hrozně pyšný a hrdý,“ říká 
Kájin otec. Maminka dodává: „Jsem 
taky velice hrdá a úspěchy jí hrozně 
přeji, ale zároveň mám o ni neskutečný 
strach, který mě asi nikdy nepřejde.“

Co říci závěrem? Snad jen popřát 
těmto motokrosovým nadějím hodně 
úspěchů v nadcházející sezóně. Hlav-
ně bez zranění. Jak říkají motokrosaři: 
Kolečkama dolů!
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oschly a vydržely aji nekolik let. Z la-
tušky se podle potřeby odebíraly a po 
rozmíchání trochou vody používaly. 
Povidla měly všestranné použití, dávaly 
se do buchet, natíraly na chleba, béleše 
či magaše. Dávaly se do pěr se zerzem, 
to se povidla smíchaly s tvarohem, a na 
další. Nahrazovaly částečně cukr a byly 
zdravý, bez konzervantů. Aji dnes se 
vaří povidla, i když enom v malým 
množství a zavařují se do sklenic za-
vařovaček, takže se tak nekazí a vydrží 
déle.
Trnky vytříděný při vaření povidel se 
nevyhazovaly, ale sypaly se na kvas, pro 
pálení slivovice. Kvas se dosýpal po celou 
dobu zrání ovoce. To se sbíralo padaný, 
nebo se střípalo. V minulosti, když eště 
nebyly plasty, tak se kvas sypal do dře-
věných sudů. Dnes se používajú plastový 
sudy, nejlepší, když sú s víkem. Po správ-
ným prokvašení se jelo pálit. Často se 
pálilo doma na podomácku vyrobených 
zařízeních, často důmyslně zamaskova-

ných, aby zařízení nebylo tak nápadný 
při nějaké kontrole. Pálení doma je to-
tiž zakázaný. Kontrolu mělo na starosti 
SNB a při přistižení dostal páleník poku-
tu a zabavili mu hotový výrobek a pří-
stroje na výrobu. Vyprávěl mně jeden 
úředník, že viděl zabavený pálenice ur-
čený k likvidaci a že to byla úplná sbírka 
a přehlídka lidové tvořivosti. Slivovicu 
moseli potom SNBáci zlikvidovat, např. 
vylitím do umyvadla. Ale kdesi to bylo 
SNBákom líto, tak nahoře lili slivovicu 
do umyvadla, ale dole ju zase chytali 
a likvidovali inak.
Nejjednodušší způsob pálení byla lavo-
rovica. To se do pařáku dal kvas, nad něj 
se dovnitř pověsil menší lavor, nahoře 
na pařák se dal větší lavor s vodú nebo 
v zimě s ledem. Odpařený alkohol se na 
horním lavoru srážel a kapal do spodní-
ho lavoru, odtud název lavorovica. Toto 
se dalo dělat aj v kuchyni na kamnech. 
Takto vniklý alkohol obsahoval všecky 
tři složky, kerý při pálení vznikajú. To je 

úkap, který obsahuje jedovatý metylal-
kohol, potom nejvíce prokapu – vlastní 
slivovice, a další složka byl dokap, který 
byl nízkoalkoholní a mohl byt aji ky-
selejší. Protože všecky složky byly dohro-
mady, tak z toho byla míň kvalitní slivo-
vice. Jedovatýho metylalkoholu tam bylo 
málo, takže když se teho nevypilo moc, 
tak se nikdo neotrávil, ani neoslepl.
Stejné složení bylo aji při pálení v mědě-
ným kotli a měděným chlazení. Pokud 
se chtěla získat kvalitní slivovice, tak se 
mosel lutr ještě jednú přepalovat. Úkap 
zvaný výskočka byl velice alkoholický, 
obsahoval metyl, se mosel dat pryč a po 
smíchání s dokapem, kerý byl nízkoal-
koholní, se používal třeba na mazání 
kloubů.
Dnes je dost pálenic, úředně povolených 
a sú snad v každé obci. Dřív tomu tak 
nebylo. Pamatuju se na pálenicu v Ky-
jově, kerá patřila panu Oravcovi a tam 
táta jezdil pálit. Nekolikrát po válce sem 
tam sním byl.

Heblátko na míchání trnek v kotli Plechová bedna – karbovňa s hrablem

Upozorňujeme občany, že pokladna pro přijímání hotovosti v OÚ Šardice bude naposledy v tomto roce otevřena 
v pondělí 23. 12. do 12 hodin.
V období od 24. 12. 2019 do 1. 1. 2020 bude OÚ Šardice uzavřen z důvodu čerpání řádné dovolené a pořádání 
vánočních kulturních akcí.

Děkujeme za pochopení!

Upozornění občanům
Provozní doba OÚ Šardice během vánočních svátků
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V tomto čísle bych chtěl vzpomenout dlouholetého kroni-
káře obce Antonína Zahnaše, který mi vždy říkal: „Jožine, 
staré fotky šardických fotbalistů bys mohl zveřejňovat kaž-
dý rok“. A já jsem mu pravil: „Kde je vzít, ty staré fotogra-
fie?“ Až nyní s odstupem několika let se mi podařilo získat 
pár starých fotografií, tak panu Zahnašovi plním jeho přá-
ní. Pro mladou generaci připomínám šardické fofbalisty, 
kteří hráli od 50. let za Šardice.

1. Foto: sezóna 1954/55 – staré hřiště Pod Zelničkama před 
rozhodujícím zápasem o postup do 1. třídy (byl to zápas 
vítězný). Shora: rozhodčí, Jan Riedl, Fr. Benešovský, Jan 
Jarský, Mir. Novotný, Fr. Padalík, Gustav Remiš, Jan Fibin-
gr. Spodní řada: Zd. Benešovský, Jan Hasala, Ant. Novák, 
Jan Hlavatý.
2. Foto: šedesátá léta – šardická dvojka. Shora: Jos. Silák 
(Kadraba), Zd. Vašíček, Jar. Sácký, Št. Duchoň (Zajac), Mir. 
Fibingr (Štětina), Lad. Červínek, Boh. Varmuža (Hošíček). 
Spodní řada: Jar. Kyselka (Čurda), Fr. Bílek (Mancek), Jul. 
Kulčar, Jos. Chytil, Jos. Sácký (Joja), Mir. Sácký.
3. Foto: sedmdesátá léta – šardická jednička. Shora: Fr. Be-
zucha (Kuškuš), Josef Duhajský (Faja), Jos. Bílek, Mil. Uhe-
rek, Zd. Hlavatý, Št. Duchoň (Zajac), Fr. Lengál (Cimba), 
Mir. Švaňhal. Spodní řada: Sl. Parák, Mir. Hlavatý (Agnes), 
Mir. Fibingr (Štětina), Fr. Foretník (Fortsajt), Mir. Posolda 
(Trud).

V příštím čísle bych vzpomněl momenty z roku 1994 
a 1995, kdy jsem v Bratislavě lovil hvězdu Erica Cantonu 
a ve Vídni trio tulipánů Ruuda Gullita, Marco Van Bastena 
a Franka Rijkaarda. V té době to byla fotbalová elita.

Josef Čech

Lovec autogramů

Foto č. 1

Foto č. 2

Foto č. 3

Plesová sezona 2020Vánoční čas v Šardicích
11. 1. Myslivecký ples (MS Hubert)
25. 1. Společenský ples (SRPŠ)
26. 1. Dětský ples (ZŠ TGM Šardice)
8. 2. Krojový ples (FoS Šardičan)
22. 2. Pyžamový ples (Mažoretky)
23. 3. Fašaňk (FoS Šardičan)

26. 12. (ČT) 20:00 Štěpánská diskotéka,
   hraje DJ NICO, SDH Šardice
   Obecní hala U Orla

27. 12. (PÁ) 15:00 Zpívání u vánočního stromu,
   před budovou Obecního úřadu

29. 12. (NE) 17:00 Vánoční koncert Mladé muziky
   ze Šardic – Obecní hala U Orla

30. 12. (PO) 17:00 Divadelní představení pro děti  
   „Líný kuba, holé neštstí“
   Ochotníci ze Šardic, Obecní hala  
   U Orla

31. 12. (ÚT) 15:00 Silvestrovský guláš v 18:00
   Ohňostroj – areál Za Starou  
   školou

Všechny fotografie najdete
na obecním webu na adrese

www.sardice.cz/obec-7/fotogalerie
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         BURZA DĚTSKÉHO
          a dospělého oblečení 
                      JARO – LÉTO    
V obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH
Můžete prodat i nakoupit dětské oblečení, obuv, hračky, kočárky, kola atd.
    
Příjem zboží: pátek 3.4.2019 14:00 – 17:30     
Prodej zboží: sobota  4.4.2019   8:00 – 17:00   
Prodej zboží: neděle 5.4.2019   9:00 – 13:00    
Výdej zboží: neděle 5.4.2019 17:00 – 18:30    
                    
      
Věci do burzy se berou čisté, bez fleků a bez dírek!!!

Všechny věci označte evidenčním číslem, pořadovým číslem a cenou. O pořadové číslo a formuláře si 
napište na burzasardice@seznam.cz nebo na Facebooku Burza Šardice, popř. na tel. 732585262.
Kdo má zájem vypomáhat, může se taky přihlásit, budeme rádi. ☺

                          Klub maminek a klub seniorů Šardice pořádají:   

                          

                                     

                                 v obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH 
Můžete prodat a rovnou i nakoupit boty, červenice, pávky, nohavice, 
spodnice a jiné součásti kroje - bereme i jiné druhy krojů (z jiných okresů).
BUDE PROBÍHAT I SBÍRKA STARÝCH DIOPTRICKÝCH
BRÝLÍ!!!     
Příjem zboží: pátek 3.4.2020 18:00 – 19:00    
Prodej zboží: sobota 4.4.2020  8:00  – 17:00    
Výdej zboží: sobota 4.4.2020 17:00 - 17:30    

Pokud máte doma nepoužívané kroje, můžete je prodat na naší burze. Burza krojů je spojená s burzou dětského a dospělého 
oblečení. Proto prosíme o dodržení uvedeného času pro příjem krojů. Během příjmu dětského oblečení nebude možnost 
kroje nosit ani nakupovat. Každý kus kroje bude řádně označen evidenčním, pořadovým číslem a cenou. Je možnost si u 
kroje celou dobu stát a prodávat dohodou. Pokud si budete psát o číslo na prodej kroje, hlaste to prosím předem. Poplatek 
za prodej bude stanoven dohodou. Více informací získáte na Facebooku „Burza Šardice“ nebo e-mailem na adrese 
burzasardice@seznam.cz  popř. Telefonicky na čísle 732585262. Za každou výpomoc při burze budeme rádi.
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J. Skácela 890, 696 62 Strážnice
www.stredniskolastraznice.cz
info@stredniskolastraznice.cz
tel.: 518 395 401 (sekretariát), 518 395 404 (ředitelství) 

Dny otevřených dveří: 

18.1./ 8.2.   2020

 Vzdělávací program: 

MÓDA, STYLING, MÉDIA
GRAFICKÝ DESIGN
ODĚVNÍ A INTERIÉROVÝ DESIGN
STROJÍRENSTVÍ
VÝVOJ IT A PRŮMYSLOVÝCH APLIKACÍ
ARANŽÉR - propagační tvorba
PODNIKÁNÍ
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Příspěvky do následujícího vydání dodejte na adresu zpravodajobcesardice@gmail.com nebo na OÚ Šardice do 15. března 2020. 
Sazba a tisk: A studio group, spol. s r. o.

Mikuláš ve škole

Mikulášské trhyMikuláš ve škole

Světýlkový průvod Páťáci ve hvězdárně Ždánice


